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Şedinţa ordinară din 20 noiembrie 2009 
a Consiliului Rectorilor din RM a fost marcată 
de participarea noului ministru al educaţiei, 
Leonid Bujor. Întâlnirea s-a produs în ambi-
anţa unui dialog colegial, rectorii şi ministrul 
arătându-se dispuşi să conlucreze cât mai 
eficient pe făgaşul constructiv al dezvoltării.

Ion Bostan, preşedintele Consiliului 
Rectorilor din RM, rector UTM, academician 
al AŞM, a punctat problemele ce privesc si-

tuaţia la zi în învăţământul universitar din 
republică, iar adiacent, şi în învăţământul 
preuniversitar şi profesional mediu, dar şi 
aspectele privind integrarea învăţământului 
superior în ansamblul exigenţelor europene 
şi reformele esenţiale în cadrul Procesului 
Bologna, la care RM este parte. 

La rândul său, ministrul Leonid Bujor a 
informat asistenţa despre structura nouă a 
subdiviziunilor ministerului, subliniind că li-
nia de legătură cu veriga universitară din în-
văţământul nostru va fi acum mai fortificată, 
având ramificări diverse, ceea ce va facilita 
comunicarea instituţională.

Ministrul Bujor a informat rectorii şi în 
ceea ce priveşte elaborarea Codului Edu-
caţiei al RM – document fundamental în 

învăţământ, aşteptat cu interes profund de 
întreaga societate.

Ministrul s-a referit şi la multiplele sale în-
tâlniri cu ambasadorii Ucrainei, Turciei, Marii 
Britanii etc. pentru a demonstra deschide-
rea Republicii Moldova spre colaborarea în 
domeniul învăţământului cu toate statele 
lumii, colaborare care ar facilita schimbul de 
experienţă şi mobilitatea profesorilor şi tine-
rilor studioşi.

Dl Bujor a răspuns la multiplele întrebări 
ale rectorilor.

În aceeaşi şedinţă Consiliul Rectorilor a 
audiat o amplă informaţie privind evoluţiile 
recente ale programelor de cooperare inter-
naţională TEMPUS şi Erasmus Mundus, care 
prezintă un interes permanent de copartici-
pare în consorţiuri şi pentru universităţile de 
la noi. Informaţia a fost prezentată de către 
dl Valentin Arion, prof. univ., dr. hab., UTM, 
directorul oficiului TEMPUS în RM.

Valentin Amariei, prorector UTM, a pre-
zentat şi o informaţie privind rezultatele 
stu dierii sistemului de învăţământ din SUA, 
efectuată de către un grup de profesori din 
Republica Moldova.

Consiliul Reorilor din RM

Întâlnire cu ministrul

Consiliul Rectorilor din Republica Mol-
dova, care reprezintă 26 de universităţi cu 
peste 120 de mii de studenţi, ghidaţi de 
circa 10 mii de cadre didactice şi ştiinţifice, 
este profund îngrijorat de situaţia incertă 
creată în legătură cu alegerea Preşedintelui 
Republicii Moldova.

Absenţa unui dialog constructiv între 
forţele politice, a compromisului în solu-
ţionarea problemei alegerii Preşedintelui 
ţării în condiţiile imperfecţiunii cadrului 
legislativ, care nu prevede soluţii univoce 
în situaţii apropiate de echilibrul politic 
parlamentar, ar putea provoca consecinţe 
nefaste pentru situaţia social-economică şi 
politică din ţară, pentru sistemul naţional 
de învăţământ, inclusiv pentru racordarea 
acestuia la valorile şi standardele educaţio-
nale europene. Blocarea alegerii Preşedin-
telui Republicii Moldova la sigur va avea un 
impact negativ asupra imaginii şi credibili-

tăţii Republicii Moldova în lume.
Consiliul Rectorilor face apel către for-

ţele politice din Parlamentul Republicii 
Moldova să soluţioneze problema alegerii 
Preşedintelui ţării în baza compromisului şi 
dialogului constructiv pentru a evita alege-
rile parlamentare repetate, care ar fi o po-
vară materială şi morală deosebit de grea 
pentru societate.

Partidele politice reprezentate în Par-
lament, fiind ghidate în exclusivitate de 
interesul alegătorului şi al ţării în ansam-
blu, trebuie să conştientizeze că blocarea 
alegerii Preşedintelui Republicii Moldova 
şi demararea unui nou scrutin electoral, 
vor conduce inevitabil la o apatie politică 
generală şi la creşterea neîncrederii cetăţe-
nilor în clasa politică şi instituţiile statului. 
Doar dialogul constructiv dintre liderii poli-
tici şi partide este în măsură să contribuie 
la depăşirea crizei politice. 

În şedinţa din 28 octombrie 2009 rectorii din Repulica Moldova au cerut 
partidelor politice să găsească un compromis pentru alegerea preşedintelui ţării

Apelul Consiliului Rectorilor 
către partidele politice reprezentate 
în Parlamentul Republicii Moldova

Manifestăm convingerea, dar şi 
speranţa că apelul nostru va fi per-
ceput ca unul apolitic, pornit din cele 
mai sincere şi bune intenţii de deblo-
care a alegerilor Preşedintelui Repu-
blicii Moldova în timpul cel mai apro-
piat, or o altă cale de evitare a unui 
faliment politico-social al Republicii 

Moldova, în opinia noastră, nu există.  
I. ABABII, rector USMF; G. BELOSTECINIC, 

rector ASEM; 
V. BENIUC, rector IRIM; I. BOSTAN, rector 

UTM, preşedinte al CR;
V. AMARIEI, vicepreşedinte al CR; S. CAI-

SÂN, rector IFC; 
L. CALMUŢCHI, rector UPS Tiraspol (cu 

sediul la Chişinău); 
S. CARP, rector Acad. Poliţie; N. CERVEN-

COV, rector US Taraclia; 
Gh. CIMPOIEŞ, rector UASM; Gh. CIOCA-

NU, rector USM; 
A. GALBEN, rector ULIM; M. GROSU, rec-

tor UPS „I. Creangă”; 
T. MELECA, rector UCCM; R. ODINEŢ, rec-

tor Univ. „Perspectiva-Int”; 
Iu. SEDLEŢCHI, rector Univ. Studii Euro-

pene în RM; D. SOLOMON, rector ATIC
Chişinău, 28 octombrie 2009

În şedinţa sa din 27 octombrie 2009 Se-
natul UTM a analizat bilanţul anului universi-
tar 2008-2009 şi sarcinile pentru 2009-2010. 
Raportul a fost prezentat de dl Petru Todos, 
prim-prorector, prof. univ.

Ca şi în anii trecuţi, energia tuturor ve-
rigilor UTM a fost direcţionată spre perfec-
ţionarea continuă a procesului didactic. S-a 
constatat că Senatul şi Consiliul de Admi-
nistraţie – aceste verigi constituind creierul 
politicilor didactice – la şedinţele lor lunare 
şi, respectiv, bilunare au examinat detaliat 
acele aspecte ale procesului didactic, care 
asigură atingerea scopului major universitar 
– perfecţionarea continuă a procesului de 
instruire/educaţie a studenţilor, profesorilor, 
inginerilor, personalului auxiliar şi a celui din 
verigile diriguitoare ale UTM.

În dezbaterile pe marginea raportului au 
apărut noi idei, dar şi note critice, care ur-
mează să îmbunătăţească pe viitor tabloul 
general universitar. De exemplu, aspectul 

exmatriculărilor numeroase cauzate de re-
uşita slabă. Se constată că pe parcursul 
celor 4/5 ani de studii se produc atâtea ex-
matriculări, încât la absolvire ajung, la unele 
specialităţi, doar 3-4-5 studenţi. De aceea 
este raţional să analizăm aritmetic această 
situaţie şi, în consecinţă, să nu mai anunţăm 
admiteri la specialităţile respective, urmând 
ca în ultimul an universitar să desprindem 
un grup din 3-4-5 studenţi din trunchiul di-
dactic general pentru a le oferi specializarea 
într-o anumită ramură/verigă a economiei 
republicii.

A fost abordat şi subiectul laboratoa-
relor – înzestrarea lor cu echipamente mo-
derne este anevoioasă. Dar... uneori nici 
echipamentele existente nu sunt utilizate 
cu maximă eficienţă şi spirit gospodăresc. 
Unele aparate de laborator, fabricate de în-
treprinderile specializate, ar putea căpăta o 
nouă viaţă după schimbarea pieselor uzate: 
rulmenţi, rebobinarea motorului electric 
etc. Aceste aparate însă stau descompleta-
te pe undeva, iar peste ele – mormane de 
scaune, mese vechi... Nu suntem gospodari 
– aceasta ar fi concluzia. Banii pentru înze-
strarea laboratoarelor trebuie şi se vor aloca, 
însă numai acolo unde va domni simţul gos-
podăresc-pedagogic. Inginerii din cadrul la-
boratoarelor trebuie să dea dovadă de mai 
multă inventivitate, viziune gospodărească, 
să lucreze zilnic în acest sens sub îndruma-
rea şefilor de catedră.

De asemenea, este vorba şi de o reorien-
tare în concepţia lucrărilor de laborator. La 

calculator se pot face simulări pe o scară lar-
gă – aşa se procedează în multe universităţi 
din ţări străine. În acest sens un bun exem-
plu îl oferă Catedra de Fizică (şef – Alexan-
dru Rusu, conf., dr.), care, la cursul de fizică, 
antrenează studenţii în realizarea unui şir de 
lucrări de laborator asistate de calculator.

Este raţional şi posibil ca şi Catedra de 
Chimie să implementeze pe larg simulările 
la calculator. 

La sugestia Senatului se organizează 
reuniuni comune ale şefilor de catedre de 
la facultăţile cu specific apropiat anume în 
tema organizării cât mai judicioase a lucrări-
lor de laborator – element foarte important 
în pregătirea viitorului specialist-inginer. 

În aceeaşi ordine de idei s-a propus şi o 
conlucrare mai concretă cu întreprinderile 
industriale, unde studenţii pot pătrunde di-
rect în lumea fizică a mecanismelor şi teh-
nologiilor, completând astfel cunoştinţele 
şi deprinderile obţinute prin simulare la lu-
crările de laborator. Trebuie adoptată deci 
formula didactică „şi-şi” – şi simularea la cal-
culator, şi acţiunile practice la întreprinderi.

Pe marginea subiectului dat Senatul 
UTM a adoptat următoarea Hotărâre:

Senat

Ora de bilanţ şi autoevaluare

În conformitate cu politica UTM în 
do me niul asigurării calităţii studiilor, „Pla-
nului de activităţi privind pre ve nirea şi 
contraca rarea corupţiei la UTM” şi exclu-
derii fenomenelor negative pre zente în so-
cietate, Senatul UTM a decis crearea adre-
sei  e-mail: quality.utm@gmail.com

Orice persoană poate expedia la adre-
sa menţionată sugestii, opinii şi informaţii 
ce vor contribui la menţinerea şi îmbună-
tăţirea atmosferei în universitate. 

Pro Calitate
În atenţia studenţilor  
şi angajaţilor UTM

( Continuare  în pag. 2)

17 noiembrie – 
Ziua internaţională a studenţilo
„Tinerii sunt ziua noastră de mâine” – e un 

dion mereu actual. 
Dar viaţa nu se măsoară doar cu „azi” şi cu 

„mâine”, ci şi cu oameni şi faptele lor, trasând 
calea dintre început şi împlinire. 

Vouă, tinerilor studioşi, creatori de fapte 
şi valori, vă revine nobila misiune de a 
parcurge această cale a împlinirilor.  Explorati 
nunoscutul, regăsind în el sensul şi rostul! 
Săpaţi adânc în solul  cunoaşterii, pentru că în 

el stă puterea devenirii voastre!
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H O T Ă R Â R E A
Senatului UTM  din 27.10.09

Totalurile activităţii de studii în a.u. 2008/2009 
şi sarcinile pentru anul universitar curent

1. Administraţia UTM şi decanatele  facultăţilor vor realiza con-
trolul sistematic al procesului de studii, asigurând calitatea lui, dis-
ciplina de muncă, responsabilitatea şefilor de catedră şi a cadrelor 
didactice privind rezultatele instruirii. 

2. În scopul monitorizării activităţii cadrelor didactice, inclusiv şi 
a îndrumătorilor de grupă  în domeniul instruirii şi organizării mun-
cii de sine stătătoare a studenţilor urmează:

• la şedinţele Consiliului de Administraţie să se examine ze in-
formaţiile decanilor privind rezultatele sesiunilor intermediare (no-
iembrie 2009, aprilie 2010), sesiunii de iarnă (februarie 2010); 

• la şedinţele Consiliilor facultăţilor să se examineze mer sul re-
examinărilor (noiembrie 2009), totalurile sesiunii de iarnă şi ale re-
examinărilor (februarie şi aprilie 2010);

• la şedinţele de catedră să se examineze: rapoartele îndrumă-
torilor de grupă referitor la monitorizarea activităţilor de studii a 
studenţilor (decembrie 2009); dările de seamă ale cad relor didacti-
ce cu rezultate slabe ale studenţilor în sesiunea de iarnă (februarie 
2010).

3. În baza examinării rezultatelor atestărilor, examenelor parţiale 
şi finale, la facultăţi şi catedre să  se elaboreze măsuri de ameliorare 
a situaţiei în domeniul reuşitei studenţilor, activizării lor la munca 
de sine stătătoare pe parcursul semestrelor.

4. Administraţia UTM, decanatele urmează să acorde o atenţie 
majoră organizării şi realizării unei instruiri calitative, asigurării di-
dactico-metodice a studiilor de masterat, ciclul II, editării materiale-
lor elaborate şi plasării lor pe site-ul universităţii. 

5. La şedinţele catedrelor se vor analiza planurile de învăţă-
mânt în scopul orientării lucrărilor individuale spre apro fundarea 
cunoştinţelor, pregătirea abilităţilor şi formarea com petenţelor de 
cercetare ştiinţifică (februarie 2010). Preşedinţii Comisiilor de Mana-
gement al Calităţii de la facultăţi vor acorda suportul necesar şi vor 
verifica completarea Dosarelor titularilor la disciplinele de masterat, 
ciclul II (15 noiembrie 2009); 

6. În scopul asigurării şi îmbunătăţirii continue a calităţii proce-
sului de studii, precum şi a racordării acestuia la cerinţele pieţei for-
ţei de muncă se vor realiza:

• Cadrele didactice vor realiza la finele fiecărui curs sondaje de 
evaluare a satisfacţiei studenţilor (parte componentă a Dosarului 
Titularului de Curs). Acestea vor viza metodele şi mijloacele utilizate 

în predare, precum şi satisfacţia studenţilor vis-a-vis de cursul pre-
dat. 

• Catedrele vor introduce in planurile de lucru şi vor realiza ac-
tivităţi de plasare a cursurilor şi lucrărilor de laborator (materialelor 
didactice) pe serverul UTM, astfel stimulându-se premisele studiilor 
la distanţă (studierii de sine stătător). Departamentul de Informa-
tizare şi Servicii Tehnice Informaţionale va asigura suportul tehnic 
pentru plasarea cursurilor pe WEB. 

• Catedrele îşi vor intensifica activităţile de ajustare a pro-
gramelor de învăţământ la cerinţele angajatorilor absolvenţilor 
UTM. Departamentul de Management al Calităţii va acorda supor-
tul metodologic necesar în vederea realizării respectivei activităţi.

§ Centrul de Perfecţionare şi Reciclare a Cadrelor îşi va con-
tinua şi intensifica activitatea de organizare şi atragere a tinerilor 
cadre didactice la cursuri, accentul fiind plasat pe domeniul psiho-
pedagogic. 

• Departamentul de Management al Calităţii va continua acti-
vitatea de realizare a sondajelor de opinii, rezultatele acestora fiind 
analizate la Consiliul de Administraţie, Consiliile facultăţilor şi Şe-
dinţele de catedră.

7. În vederea îmbunătăţirii instruirii practice a studenţilor şi asi-
gurării unui suport didactic adecvat se vor realiza:

• La fiecare catedră şi disciplină de studii să se realizeze (seme-
strul de toamnă 2009) o inventariere minuţioasă ce va viza starea 
reală a lucrurilor privind asigurarea pregătirii practice a studenţilor. 

• În baza acestor rezultate catedrele îşi vor elabora strategii şi 
planuri de acţiuni privind asigurarea pregătirii practice a studen-
ţilor şi modernizarea bazei de laborator. Se vor lua în consideraţie 
toţi factorii: posibilităţile financiare reduse, raportul optim între 
volumul lucrărilor efectuate în baza modelelor fizice şi a celor care 
folosesc modele matematice şi simularea pe calculator, experienţa 
universităţilor europene şi a celor ce au un nivel de dezvoltare simi-
lar Republicii Moldova.

8. Controlul executării prezentei hotărâri se impune prim-pro-
rectorului P. Todos. 

Preşedinte al Senatului UTM,  acad. AŞM prof. univ.  
I. Bostan 

Secretar ştiinţific al Senatului,  conf. univ. dr. 
I. Sobor

Î n baza raportului prof. univ. P. Todos, prim-prorector 
al UTM, şi a dezbaterilor pe marginea acestui raport 
se constată că pe parcursul a.u. 2008/2009 Senatul, 

Consiliul de Administraţie în şedinţele sale au examinat 
diverse probleme ale organizării şi desfăşurării proce-

sului instructiv-educativ, fiind elaborate măsuri pentru  
perfecţionarea continuă a instruirii şi  intensificarea 
activităţilor în acest domeniu, pentru mobilizarea şi 

orientarea corpului profesoral-didactic şi a studenţilor 
la activităţi de studii adecvate cerinţelor zilei. 

S-au realizat diverse activităţi de asigurare a funcţionalităţii Sis-
temului de Management al Calităţii. Sistemul de credite transferabi-
le a stat la baza studiilor de licenţă şi masterat, în cadrul examenelor 
creditele s-au consemnat în carnetele de note la disciplinele respec-
tive, acumularea normativă a lor (180/240) s-a indicat în suplimen-
tele la diplomă. În scopul eficientizării atestărilor şi a examenelor 
parţiale a continuat practica organizării sesiunilor intermediare. 

Instruirea la anul I L, în contextul obligativităţii bacalaureatului, 
a fost desfăşurată în baza planului de învăţământ corespunzător 
acoperirii diferenţei şcoală medie - liceu. În baza planurilor de în-
văţământ pentru ciclul I au urmat studiile studenţii anilor I-IV a am-
belor forme de învăţământ. 

S-au editat 91 lucrări didactico-metodice cu un volum total de 
539 c.t. şi un tiraj de 11510 exemplare. 

Colecţia bibliotecii s-a completat cu 15872 exemplare de carte 
şi documente cu 1779 de titluri. Au continuat activităţile de imple-
mentare a tehnologiilor informaţionale la deservirea studenţilor cu 
carte. 

Au susţinut integral examenul de licenţă şi au absolvit studiile 
universitare 2076 studenţi de la  învăţământul cu frecvenţă la zi şi 
941  de la  învăţământul cu  frecvenţă redusă. Examenul de licenţă 
a fost susţinut cu indici de calitate satisfăcători. Bacalaureatul l-au 
promovat 481 studenţi (90,0 %). 

Totodată, se constată că rezultatele activităţii instructiv-educa-
tive a studenţilor la ciclul I sunt slabe. Reuşita studenţilor la învă-
ţământul cu frecvenţă zi a constituit respectiv:  anul I – 35,6%, a. II 
- 48,8 %; III – 46,4%. În  raport cu anul precedent aceşti indici s-au 

majorat puţin la anii I şi II şi sa-u diminuat la anul III. La învăţământul 
cu frecvenţă redusă reuşita în sesiunea de vară a fost de 32%. Exma-
triculările au constituit 24,5% la învăţământul cu frecvenţă la zi şi 
32,3% la cel cu frecvenţă redusă. 

Indicii menţionaţi ai reuşitei reflectă pasivitatea faţă de studii 
a mai bine de jumătate din numărul total al studenţilor. În pofida 
eforturilor depuse acest viciu nu a fost depăşit. La catedre  nu s-a 
dat dovadă de insistenţă privind promovarea formelor şi metodelor 
de instruire adecvate pregătirii preuniversitare slabe a studenţilor. 
Puţin ce s-a întreprins pentru intensificarea muncii individuale a ca-
drelor didactice cu studenţii.  În multe cazuri, orele planificate pen-
tru consultaţii nu se folosesc raţional. 

Anul universitar 2008/2009 a fost important prin iniţierea studii-
lor universitare de masterat ciclul II. S-a efectuat admiterea la studii 
superioare de masterat în baza a 36 de programe de masterat auto-
rizate de MET. Au fost înmatriculaţi 433 persoane (264 la buget şi 
169 în bază de taxe). 

Pe parcursul anului s-au realizat activităţi de consolidare şi mo-
nitorizare a activităţilor în cadrul programelor de masterat, au fost 
optimizate planurile de învăţământ, perfectate dosarele progra-
melor de masterat,  a fost îmbunătăţită organizarea studiilor. Însă 
controlul efectuat şi chestionarea masteranzilor a arătat că mai sunt 
lacune  privind optimizarea planurilor de învăţământ şi corespun-
derea lor cu standardele  masteratului  ştiinţific. 

Un aspect aparte în activitatea universităţii il constituie asigu-
rarea suportului didactic pentru instruirea studenţilor. În acest con-
text s-a constatat:

• o pregătire satisfăcătoare a documentaţiei catedrelor şi a cadre-
lor didactice în particular; 

• starea deplorabilă a multor laboratoare - întrebare la care va tre-
bui să ne concentrăm toată atenţia pe parcursul acestui an de studii.

Utilajul, în majoritatea laboratoarelor de studii, este moral înve-
chit şi fizic uzat. În ultimii ani puţin ce s-a făcut pentru înlocuirea 
sau modernizarea acestuia din lipsă de resurse  financiare, dar în 
unele cazuri şi din lipsă de atenţie din partea şefilor de catedră şi 
a cadrelor didactice titulare faţă de acest segment determinant în 
asigurarea pregătirii practice a viitorilor ingineri. Însăşi conceptul în 
acest domeniu a rămas cel din anii ’70. 

În baza celor menţionate Senatul h o t ă r ă ş t e:

Consiliul 
de Administraţie

Î n şedinţa din 2 noiembrie 2009 s-a 
alcătuit o listă de probleme care 

urmează a fi rezolvate neîntârziat. 
Acestea privesc păstrarea căldurii în 
toate blocurile de studii şi cămine pe 

parcursul sezonului rece.

Totodată, au 
fost examinate 
acţiunile ce se 
cerc aplicate în-
tru prevenirea 
cazurilor de gri-
pă sezonieră şi 
a virusului gri-
pal A(H1N1).

C o n s i l i u l 
a completat 
şirul de idei şi 
sugestii în sub-
iectul orientării 
profesionale, 

pregătirii noului contingent de studenţi, 
care va veni la admiterea din 2010. În acest 
sens Ion Negru, decanul pentru formarea 
noilor contingente de studenţi a fost des-
emnat responsabil pentru pregătirea unei 
broşuri cu genericul „Material informativ 
pentru studenţi”. Broşura va cuprinde o ca-
racterizare succintă a tuturor specialităţilor 
din planul didactic al UTM.

Consiliul a sugerat un şir de acţiuni me-
nite să atragă tineretul absolvent preuni-
versitar la studii la Universitatea Tehnică din 
Moldova. 

Este vorba de aşa numitele Şcoli dumi-
nicale. În zilele de duminică elevii din Chişi-
nău, din întreaga republică studiază cu pro-
fesorii UTM anumite materii din cursurile de 
matematică, fizică, chimie specifice pentru 
UTM, astfel că cunoştinţele acestor elevi 
devin mai complexe, oferindu-le mai multe 
şanse la admitere. Este bine să se extindă 
forma consultaţiilor din zilele de sâmbătă, 
la care elevii doritori din republică pot veni 
la UTM, la fel pentru completarea cunoştin-
ţelor lor.

Aceste acţiuni ale UTM trebuie să fie 
mediatizate cât mai larg, inclusiv pe site-ul 
Universităţii Tehnice din Moldova.

În ceea ce priveşte vizitele diferitelor 
grupuri de profesori de la Universitatea 
Tehnică din Moldova în liceele din republi-
că, este raţional ca orientarea să fie făcută 
spre liceele sau clasele reale.

S-a propus a se pregăti discuri, slide-uri 
şi materiale în power point de expunere 
suc cintă cu un conţinut expresiv privind 
spe cialităţile UTM – slide-uri demonstrate 
în liceele de interes pentru noi.

Cu scop de informare largă despre cali-
tatea studiilor la Universitatea Tehnică din 
Moldova vor fi folosite ocaziile conferinţe-
lor pedagogice din raioane/oraşe.

Ziarul UTM „Mesager Universitar” va 
apărea într-o formă specială de publicitate, 
în ianuarie 2010.

Olimpiada Tehnică Republicană va fi or-
ganizată într-o formă mai cuprinzătoare şi 
mai eficientă.

În acţiunile de orientare profesională va 
fi atras mai pe larg şi CENIOP.  În acest sens o 
expunere de activităţi a prezentat S. Dântu, 
directorul CENIOP, conf., dr. 

S-a găsit raţional ca în fiecare raion, în 
unul din liceele cu clase reale să se forme-
ze un Centru-pilot al Universităţii Tehnice, 
care va realiza toată activitatea de orientare 
profesională a absolvenţilor preuniversitari 
spre studii inginereşti la Universitatea Teh-
nică din Moldova.

Consiliul de  Administraţie a subliniat că 
acţiunile de orientare profesională şi pre-
gătirea viitorului contingent de studenţi la 
UTM vor trebui să se deruleze pe tot parcur-
sul anului. 

Admiterile la Universitatea Tehnică din 
Moldova sunt un factor fundamental în 
dezvoltarea acestui sector social important, 
care este pregătirea noilor generaţii de spe-
cialişti în inginerie.

Orientare 
profesională

Evaluarea/aprecierea programelor de studii acum, de când ne 
aliniem la rigorile Procesului Bologna (Moldova a semnat aderarea 
în anul 2005) este permanent actuală pentru a constata în ce măsură 
ţinem cadenţa principiilor de calitate, având mereu în vedere aceste 
rigori. Evaluarea se numeşte „internă”, deoarece noi înşine, cei care 
realizăm procesul didactic la UTM, apreciem munca noastră. De 
aceea se mai numeşte „autoevaluare”. S-ar părea că noi despre noi 
nu vom spune nimic critic sau prea puţin. Dar, judecând logic, vom 
vedea că şi autoevaluarea este destul de exigentă, dacă ştim că va 
exista la un moment dat şi o evaluare... externă. Putem pune pro-
blema şi altfel: oare viaţa în general nu ne evaluează permanent?

În cazul unei universităţi cum este UTM, evaluarea externă va fi 

anume acel feed-back (informaţie inversă), pe care noi îl vom primi 
de la locurile de muncă unde vor fi angajaţi absolvenţii noştri – fie 
în ţară, fie în străinătate. Este vorba desigur de competenţele lor ca 
specialişti.

Senatul UTM a notat cu „plus” evaluarea internă (autoevaluarea) 
celor trei specialităţi de la FCGC, constatând la general că progra-
mele lor de studii sunt bine orientate spre asigurarea nivelului în-
alt de pregătire universitară a unor specialişti competitivi pe piaţa 
muncii. În chestiunea examinată au raportat: V. Toporeţ, decanul 
FCGC, conf., dr.,, iar din partea cimisiei Senatului – S. Balan, conf., dr., 
V. Bulgaru, conf., dr., A. Scripcenco, conf., dr.

* * *
Senatul a luat în dezbateri şi o a doua chestiune foarte actuală privind esenţa activităţii universitare – programele de studii: „Cu privire 

la rezultatele evaluării interne a Programelor de Studii: „Construcţii şi Inginerie Civilă”, „Tehnologia Prelucrării Lemnului” şi „In-
gineria Antiincendii şi Protecţia Civilă” din cadrul Facultăţii  de Cadastru, Geodezie şi Construcţii”.
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Formarea cadrelor didactice trebuie să 
fie preocuparea principială atât a statului,
cât şi a fiecărei instituţii de învăţământ în
parte. Acolo unde se investeşte în formarea 
cadrelor didactice, se face o investiţie în cali-
tatea educaţiei, în formarea specialiştilor, în 
prosperarea culturii şi economiei ţării. Este 
extrem de necesar să ne preocupăm de for-
marea iniţială a cadrelor didactice, ceea ce 
nu ar fi suficient dacă nu ne-am îngriji şi de
formarea continuă a acestora. 

Ne vom referi la experienţa de formare 
continuă a cadrelor didactice în Centrul de 
Formare Continuă (CFC) al UTM, care este 
realizată de Departamentul de Formare 
Continuă a Cadrelor Didactice (DFCCD). 

Misiunea DFCCD constă în perfecţiona-
rea cadrelor didactice din învăţământul 
profesional secundar, mediu de specialitate 
şi universitar tehnic în vederea promovării 
unui învăţământ modern, formativ, centrat 
pe necesităţile celui care învăţă, adaptat la 
cerinţele europene privind programele şi 
strategiile de formare psihopedagogică şi de 
specialitate orientate spre nevoile reale ale 
societăţii şi priorităţile actuale ale educaţiei.

Departamentul desfăşoară următoare-
le tipuri de formări: 

• formare continuă a profesorilor şi maiş-
trilor de instruire practică din ŞP şi colegii;

• formarea continuă a cadrelor manage-
riale din ŞP şi colegii;

• formarea iniţială şi continuă psihope-
dagogică a cadrelor didactice ale UTM;

• organizarea seminarelor tematice de 
perfecţionare a măiestriei pedagogice a ca-
drelor UTM;

• formarea extracurriculară a studenţilor 
UTM de comun acord cu CENIOP în consilie-
re şi orientare profesională

Obiectivele generale ale DFCCD:
a) Actualizarea competenţelor de bază 

psihopedagogice şi de specialitate;
b) Formarea unor noi competenţe, în 

special, în domeniul de specialitate şi al di-
dacticii moderne;

c) Formarea abilităţilor de dezvoltare 
personală şi profesională permanentă a for-
mabililor.

Concomitent cu obiectivele generale, în 
a.u. 2008-2009 DFCCD a urmărit şi realizarea 
unor obiective operaţionale:

• Perfecţionarea planurilor de învăţă-
mânt şi a programelor de formare la modu-
lele: psihopedagogie şi specialitate;

• Promovarea inovaţiilor pedagogice şi a 
strategiilor didactice moderne în consonan-
ţă cu principiile învăţământului formativ;

• Elaborarea planului de studii şi a pro-
gramelor pentru ciclul II în domeniul învăţă-
mântului profesional.

Modalităţi de perfecţionare:
– perfecţionarea pregătirii de speciali-

tate (la catedrele UTM) cu durata de 72 ore 
– pentru profesori şi 54 ore – pentru maiştrii 
de instruire practică;

– perfecţionarea măiestriei didactice şi 
psihopedagogice (la CFC, dar şi în instituţii-
le de învăţământ - la solicitare) cu durată de 
72 de ore;

– formarea formatorilor prin training-uri 
de 90 de ore;

– consiliere şi orientare profesională prin 
training-uri de 16 ore (pentru studenţii Uni-

versităţii Tehnice din Moldova).
Departamentul oferă următoarele ca-

tegorii de cursuri:
› Psihopedagogia învăţământului  pro-

fesional;
› Management educaţional;
› Psihopedagogia învăţământului uni-

versitar;
› Tehnologii informaţionale în educaţie;
› Consiliere şi orientare în carieră;

› Cursuri pe domenii de specialitate.
Conţinutul modulului Psihopedagogie 

se constituie din următoarele discipline:
• Pedagogia învăţământului profesio-

nal;
• Psihologia comunicării;
• Tehnici de comunicare eficientă;
• Psihologia educaţiei;
• Tehnologii didactice moderne.
În a.u. 2008-2009 DFCCD a înregistrat 

următoarele rezultate în formarea continuă 
a cadrelor didactice din învăţământul profe-
sional secundar şi colegii:

• Psihopedagogie – 317 persoane (18 
grupe);

• Management educaţional – 135 per-
soane (5 grupe);

• Specialitate – 214 persoane (10 gru-
pe).

Stagii de FC a CD (pe specialităţi) din 
ŞP şi colegii la catedrele UTM:

• Tehnologii informaţionale – 33 persoa-
ne,

• Transport feroviar – 13,
• Tehnologia confecţiilor – 48,
• Transport auto – 19,
• Tehnologia construcţiilor – 13,
• Tehnologia alimentară – 21,
• Bazele antreprenoriatului – 11,
• Prelucrarea materialelor – 14, 
• Stagii conform planului individual – 14 

cadre didactice (ŞP, colegii),
• Consiliere şi orientare în carieră (de 

comun acord cu CENIOP) – 842 studenţi ai 
Universităţii Tehnice din Moldova.

Activitatea de formare/perfecţionare 
a cadrelor didactice universitare este re-
flectată de următorii indici:

• Psihopedagogia învăţământului uni-
versitar – 14 persoane (FRT);

• Tehnologii informaţionale în educaţie 
– 23 persoane (de la diferite facultăţi ale 
UTM);

• Formarea formatorilor (în colaborare 
cu Proiectul CONSEPT) – 12  persoane (de 
la diferite facultăţi ale UTM) au beneficiat
de trei stagii de formare şi anume: Formarea 
abilităţilor practice; Predarea cunoştinţelor 
teoretice; Evaluarea rezultatelor academice. 
Bugetul de timp pentru fiecare stagiu este
egal cu 90 de ore academice. Trebuie să 
menţionăm că procesul de formare a aces-
tor formatori nu este încheiat. În luna oc-
tombrie 2009 urmează să se desfăşoare încă 
un stagiu: Vizualizarea. Acest modul va fi ul-
timul în seria de patru module de formare a 
formatorilor.  

În încheiere vom menţiona că activita-
tea DFCCD s-a desfăşurat conform planului 
de învăţământ şi programelor aprobate de 
Ministerul Educaţiei; obiectivele generale 
şi operaţionale propuse pentru această pe-
rioadă au fost realizate, iar rezervele nevalo-
rificate urmează a fi luate în consideraţie la
proiectarea activităţii pentru anul de studii 
2009-2010. 

Aceste contribuţii de perspectivă s-ar 
materializa în: asistenţă la elaborarea curri-
culei învăţământului secundar profesional 
tehnic; crearea colectivelor de autori cu 
participarea cadrelor didactice ale UTM în 
elaborarea manualelor şi materialelor di-
dactice pentru învăţământul secundar pro-
fesional şi mediu de specialitate; iniţierea 
unor cercetări ştiinţifice cu caracter practic
aplicativ în domeniul învăţământului profe-
sional tehnic şi, de perspectivă mai îndepăr-
tată, formarea iniţială a personalului didac-
tic pentru învăţământul profesional.

Maria VASILIEV, 
conf. dr., şef Departament Formare 

Continuă a Cadrelor Didactice

Formarea continuă – 
condiţia de bază a calităţii învăţământului

În şedinţa Senatului UTM din 30 iunie 2009 pe ordinea de zi a fost fixat un subi-
ect de importanţă majoră în condiţiile în care evoluţiile didactico-metodice pe 

plan naţional şi internaţional se află într-o efervescenţă evidentă, date fiind ce-
rinţele Procesului Bologna, alias globalizarea economică şi deci a pregătirii ca-

drelor de specialişti în diverse domenii.                                                                                                                   
UTM – universitate care a aderat fără rezerve la principiile Procesului Bologna, 

accentuează interesul pentru formarea continuă a cadrelor didactice, deoarece 
subiectul are incidenţă directă asupra calităţii învăţământului – condiţie pri-

mordială în edificarea unui Spaţiu European Universitar Unic.                                     
     În acest subiect dna Maria Vasiliev, şefa Departamentului pentru Formarea 

Continuă a Cadrelor Didactice a expus un amplu raport, din care vom reda în 
cele ce urmează ideile principale. 

Pe 23 octombrie 2009 Universitatea 
Tehnică din Moldova şi Camera de 

Comerţ Italo-Moldavă în  persoana dlui 
Ion Bostan, rectorul UTM, academician 

al AŞM, şi, respectiv, a dlui Giovani Ben-
tini, preşedintele Camerei de Comerţ 

Italo-Moldave, au semnat un Acord de 
colaborare privind crearea la UTM a 
unui Centru de instruire şi perfecţio-

nare în domeniul prelucrării lemnului 
– Wood Technology Training Centre, 

finanţat de Uniunea Europeană.

În cadrul Facultăţii de Cadastru, Geode-
zie şi Construcţii există o specialitate cu de-
numirea „Tehnologia prelucrării lemnului”, 
condusă de Victor Toporeţ, decan. Wood 
Technology Training Centre se va încadra 
logic în componenţa FCGC, iar foloasele 
pentru Republica Moldova vor fi mari, dacă
luăm în calcul faptul că prelucrarea lemnului 
(mobilier, articole de construcţie şi de artă, 
ornarea prin monumente, cherestea etc.) 
are tradiţie, iar, pe de altă parte, atragerea 
solicitanţilor de locuri de muncă şi perfec-
ţionarea specialiştilor din sector (tehnicieni, 
ingineri, maiştri) va avea efecte socio-eco-
nomice multiple.

Acordul prevede  că Wood Technology 
Training Centre va fi orientat spre organiza-
rea cursurilor de formare profesională pen-
tru următoarele categorii de utilizatori:

• formarea continuă a cadrelor didactice 

şi maiştrilor de instruire practică din institu-
ţiile de învăţământ secundar profesional şi 
colegii;

• formarea continuă a specialiştilor din 
domeniul prelucrării lemnului (tehnicieni, 
ingineri, designeri etc.);

• formarea (instruirea) studenţilor din 
universităţi;

• formarea, perfecţionarea profesională 
pentru şomeri şi solicitanţi ai locurilor de 
muncă în domeniul prelucrării lemnului.

Universitatea Tehnică din Moldova, de 
partea sa, va contribui la asigurarea spaţiilor 
necesare – săli de clasă, oficii, laboratoare.
Acestea vor fi amplasate în cadrul uzinei
„Etalon” pe o suprafaţă de cca 600 de metri 
pătraţi. UTM va contribui şi cu cadre didac-
tice, care cor opera atât în cadrul Centrului, 
cât şi la cursuri de instruire pentru formatori 
în Italia şi în Moldova.

Partea italiană, prin Camera de Comerţ 
Italo-Moldavă, este dispusă să furnizeze 
know-how-ul şi tehnologiile/tehnica pentru 
punerea în funcţiune a Centrului în condi-
ţii moderne. Este vorba în special de maşi-
ni –unelte cu comandă numerică, alt utilaj 

sofisticat ce atinge exigenţe europene în
prelucrarea lemnului şi pregătirea specialiş-
tilor în domeniu. Partea italiană îşi va asuma 
şi sarcina de a identifica posibilităţile de fi-
nanţare a proiectului dat în contextul pro-
gramelor Uniunii Europene şi de a pregăti 
documentaţia necesară, astfel ca Centrul să 
fie constituit într-un timp cât mai restrâns,
eventual până la Anul Nou-2010.

Acordul dat va contribui esenţial la dez-
voltarea specialităţii „Tehnologia prelucrării 
lemnului”, instituită la Universitatea Tehnică 
din Moldova în anul 2003, aducând bene-
ficii serioase prin deschiderea unui număr
important de locuri de muncă, prin pregă-
tirea specialiştilor pentru un sector foarte 
necesar economiei noastre, cum este prelu-
crarea lemnului. 

Acord de colaborare 
UTM – Camera de Comerţ Italo-Moldavă
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Facultatea a fost fondată la iniţiativa rec-
torului UTM, acad. Ion Bostan, în baza a trei 
catedre (TEM, EMI, EMC), prin decizia Sena-
tului UTM din 2 decembrie 2003. Prima de-
numire a facultăţii – Economie şi Business. 
La 15.01.2004 este numit decanul facultatii, 
care urma să realizeze activităţile organiza-
torice de deschidere a facultatii de facto: 
pregătirea sediilor pentru 4 catedre, deca-
nat şi centrul de calcul, propuneri pentru 
specialităţile noi (Marketing, Contabilitate), 
organizarea admiterii ş.a.

În mai 2004 Senatul UTM a modificat 
denumirea facultatii în Inginerie Econo-
mică şi Business, prin aceasta, de fapt, se 
renunţa la misiunea iniţială a facultăţii, pro-
babil din cauza presiunii concurenţilor şi/
sau continuării procesului de căutare a unei 
nişe proprii de activitate. În februarie 2007 
Senatul UTM aprobă programul de activita-
te şi alege decanul FIEB. 

Primii 2 ani de activitate a facultăţii, 2004 
şi 2005, au demonstrat că deschiderea ei, 
deşi întârziată, a fost benefică pentru UTM: a 
crescut numărul studenţilor admişi în bază 
de contract, s-au deschis noi specialităţi so-
licitate în economia de piaţă: Business şi Ad-
ministrare, Marketing şi Contabilitate. 

În 2006 se limitează admiterea până la 

40 locuri, dar cu transferurile de la alte fa-
cultăţi, se reuşeşte formarea raţională a se-
riilor şi la Facultate se obtine cea mai mică 
pe UTM sarcină la un cadru didactic.

2007-2008 – admiterea planificată de 
Guvern, la fel de mică, conduce la cea mai 
mare şarjă pe UTM; parţial salvează dezvol-
tarea Masteratului. În anul curent se produc 
2 evenimente importante, ce schimbă cardi-
nal mediul de activitate al UTM şi FIEB: criza 
economică şi  criza politică. Bugetul de stat 
nu mai poate finanţa nici la nivel auster co-
menzile populiste. Criza este şi un moment 
de cotitură, de revizuire a metodelor de 
conducere, după care vine însănătoşirea.

Reînvie speranţa că pe cântar se vor pune 
competivitatea, calitatea instruirii, apreciată 
de consumatori: studenţi şi angajatori şi mai 
putin de funcţionari, că autonomia univer-
sitară va deveni una reală şi nu declarativă, 
că metodele economice de management se 
vor dezvolta şi în sistemul educaţional. As-
tăzi marcăm 5 ani de la fondarea facultatii. 

FIEB in 2009
În 4 catedre de profil, având şi misiu-

nea de a realiza discipline economice uni-
versitare (Teorie economică, Marketing, 
Ma na gement, Micro- şi macroeconomie, 
Con tabilitate s.a. Problemă: o parte din dis-

ciplinele economico-manageriale, inclusiv 
Contabilitate, este oportun de a fi transfe-
rate la catedrele facultăţii. Consecinţe: cali-
tatea predării, serii mici); 4 
specialitati acreditate şi rea-
creditate în 2006 şi 3 spe-
cialităţi noi, conform noului 
Nomenclator ajustat la exi-
genţele Bologna; trebuie să 
insistăm asupra reactivării 
specialităţilor acreditate (EM 
şi RI) şi Contabilitate; Maste-
rat (locul I pe UTM privind 
raportul contract/buget); 
Doc torat (locul I pe UTM pri-
vind rezultativitatea Consi-
liului Specializat); Centru de 
Cercetare Antreprenoriat şi 
educaţie socioumană în in-
ginerie, acreditat în 2006. 

Infrastructura: Sedii 
amenajate pentru decanat 
şi 4 catedre;  4 săli dotate cu 
calculatoare; Calculatoare în uzul studenţi-
lor 1:4 (locul I pe UTM); Internet; Web-site; 
Bibliotecă Digitală; (FIEB – prima facultate 
cu site);

Laborator amenajat cu susţinerea UE: 
PC – 30; Projectors – 4; Printers – 2; Scanners 

– 2; Cop. Mash. – 2; Notebooks – 8; Incl. TUM 
– 6; Dig. Camera – 4. Reparaţia şi reţeaua cu 
forţele proprii UTM. Cost total: 57274 EU.

Corpul profesoral: To tal unităţi didacti-
ce (ciclul I + ciclul II) – 70; Acoperi te de titu-
lari – 75,45%; Titulari ce deţin titluri şi grade 
ştiinţifice – 52%; Cumularzi cu titluri şi gra-
de ştiinţifice – 61%; Şarja la 1 cadru didac-

tic (licenta) cea mai mare 
pe UTM – 1185 ore conv., 
media UTM -1006! (+18%); 
Şarja la 1 cadru didactic 
(masterat)– 509 ore., cea 
mai mica pe UTM; Personal 
didactic auxiliar – 12. 

Integrarea europea-
nă: Proiect TEMPUS, 277 
mii euro, implementat 
2009; Stagii SUA -2 (Turca-
nu N.-2006, Ciloci R.-2008); 
Stagii Suedia, Olanda - 13 
(Turcanu N., Bugaian L., 
Al bu I., Albu S., Vascan G., 
Bejenaru M., Botnaru M., 
Bejenaru A., Sverdlic V., 
Grozavu N., Climov A., Ca ta-
na V., Socol Iu., Grama V.); 
Profesori din străinătate la 

FIEB – 1 (V. Mock, SUA); Studenti cu 1 seme-
stru studii în Suedia – 5; 6 masteranzi în a.c. 
învaţă la KTH (Suedia).

Nicolae ŢURCANU, 
decan, conf. univ., dr. în economie

5 ani de activitate

În perioada 17-19 septembrie 2009 la 
Hantî-Mansiisk, Rusia a avut loc Congre-
sul Internaţional al Catedrelor UNESCO 
în cadrul Deceniului ONU (2005-2014) „În-
văţământul în scopul dezvoltării dura-
bile”, la care am participat din partea Ca-
tedrei Ecotehnie, Management Ecologic şi 
Ingineria Apelor UNESCO/Cousteau cu un 
comunicat privind ecologizarea învăţămân-
tului universitar tehnic din RM. 
Obiectivul Congresului: elabo-
rarea acţiunilor co ordonate 
ale catedrelor UNESCO privind 
ecologi zarea sistemului de în-
văţământ şi problematica dez-
voltării durabile. 

În Declaraţia Congresului 
de la Hantî-Mansiisk se men-
ţionează: conţinutul de bază 
al învăţământului contempo-
ran trebuie să-l constituie pre-
misele teoretice şi condiţiile 
de armonizare a interrelaţiilor 
dintre om, societate şi natură. 
Degradarea echilibrului eco-
logic al mediului ambiant cu 
toate consecinţele negative 
pentru viaţa omului a condus 
la pericolul dereglării echilibrului dintre na-
tură şi societate, dintre statutul fiziologic al 
omului şi personalitate. Aceasta pune în pe-
ricol evoluţia de mai departe a speciei Homo 
Sapiens, în măsura în care mediul înconjură-
tor constituie principala forţă motrice exte-
rioară în procesul filogenetic. Cunoaşterea 
în cauză a acesteia a iniţiat organizarea 
multor acţiuni sociale sub diferite forme 
şi la nivel naţional, regional, internaţional, 
profesional etc., având ca scop nu doar sto-
parea dereglării echilibrului ecologic, ci şi 
atragerea atenţiei asupra rolului important 
al educaţiei ecologice.

După Conferinţa ONU de la Stockholm 
(1972) privind mediul înconjurător UNESCO 
a iniţiat orientarea societăţii ştiinţifico-pe-
dagogice către ecologizarea învăţământu-
lui. Obiective ale educaţiei ecologice:

• îmbunătăţirea capacităţii populaţiei 
de a înţelege complexitatea organizării me-
diului, a faptului că înţelegerea, calitatea şi 
productivitatea sistemelor ecologice condi-
ţionează starea de sănătate şi bunăstarea, 
acumularea cunoştinţelor şi valorilor care ar 
permite să se dezvolte durabil;

• formarea unei populaţii conştiente şi 
preocupate de starea capitalului natural şi 
de problemele acestuia,  o populaţie care 
va avea cunoştinţele, competenţa, starea de 
spirit, motivaţia şi sensul angajării care să-i 
permită să acţioneze individual şi colectiv la 
rezolvarea problemelor actuale şi să împie-
dice repetarea lor;

• cultivarea deprinderii de a economisi 
resursele şi de a acumula capital; 

• conştientizarea obligaţiilor faţă de me-
diul înconjurător, evalua rea atitudinii faţă 
de mediu, dar şi contribuţie la rezolvarea 
tuturor provo cărilor mediului ambiant;

• atenţie faţă de mediul înconjurător şi 
problemele acestuia; 

• înţelegerea cum funcţionează eco-
sistemele mediului înconjurător, cum apar 

problemele legate 
de mediu şi cum pot 
fi rezolvate;

Luând în consi-
deraţie situaţia 
eco logică globală, 
înce pând cu anii 60 
ai secolului XX, în 
cadrul mai multor 
universităţi ale lumii 
apar catedre  UNES-
CO şi laboratoare 
ştiinţifice preocu-
pate de elaborări în 
domeniul protecţiei 
mediului ambiant, 
de perfecţionarea 
procesului de in-
struire ecologică a 
tinerilor specialişti.

În  RM degradarea factorilor de mediu a 
depăşit cu mult limitele ireversibilităţii, ceea 
ce afectează într-o măsură mai mică au mai 
mare echilibrul ecosistemelor, cu consecin-
ţe directe asupra calităţii vieţii generaţiei 
actuale şi celor viitoare. În asemenea împre-
jurări este necesară ecologizarea întregului 
sistem educaţional, începând de la învăţă-
mântul preşcolar până la cel universitar şi 
postuniversitar, cu perfecţionarea în conti-
nuare a disciplinei de Ecologie integrată în 
contextul dezvoltării durabile.

Instruirea ecologică în cadrul învăţă-
mântului preuniversitar trebuie să fie revă-
zută în programele tuturor disciplinelor di-
dactice. În cadrul şcolii superioare educaţia 
ecologică mai aprofundată a tineretului se 
poate efectua prin studierea problemelor la 
nivel multidisciplinar. Este clar că numai pe 
baza cunoaşterii legităţilor de funcţionare a 
ecosistemelor naturale şi a celor antropizate 
vom putea asigura stabilitatea şi „sănătatea” 
naturii – garanţie a sănătăţii noastre. Proble-
mele ce ţin de o rezolvare urgentă se referă 
la tratarea şi epurarea gazelor nocive înainte 
de a fi emise în atmosferă sau a apelor îna-
inte de a fi deversate în reţeaua de supra-
faţă, la protecţia şi ameliorarea solurilor, la 
protecţia faunei şi florei, la ocrotirea monu-
mentelor naturii şi folosirea raţională a re-
surselor naturale.

Deoarece problemele legate de mediul 
înconjurător sunt extrem de complexe, im-
plicând cunoştinţe din domeniile biologiei, 
chimiei,  fizicii, geografiei etc., programul 
didactic la această specialitate constituie 

un demers ştiinţific de o mare complexita-
te în formarea specialiştilor de mediu, care 
cumulează cunoştinţe din majoritatea dis-
ciplinelor  fundamentale parcurse de către 
studenţi. Astfel, programele de studiu au 
rolul de formare a specialiştilor în spiritul 
multidisciplinarităţii cu un grad pronunţat 
de complementaritate.

Învăţământul din domeniul protecţiei şi 
ameliorării mediului ambiant trebuie să ofe-
re cunoştinţe clare şi ştiinţific argumentate 
la toate problemele de bază existente în 
societatea contemporană, cum sunt: conse-
cinţele intensificării crescânde a schimbului 
de materie şi energie dintre societate şi na-
tură, modificarea sistemului de interrelaţii 
din biosferă şi brâul cosmic al Pământului, 
repercusiunile negative ale acumulării în 
biosferă a unor cantităţi considerabile de 
elemente şi compuşi chimici noi, determi-
nativele social-economice ale comportării 
societăţii faţă de natură şi esenţa responsa-
bilităţii civilizaţiei, a unor ţări în parte, mai 
ales a celor industrial dezvoltate, de starea 
mediului ambiant.      

Reieşind din cele menţionate, planul de 
învăţământ al studenţilor Universităţii Teh-
nice a Moldovei la specializarea  „Ingineria 
Mediului” cuprinde în egală măsură o serie 
de discipline biologice şi inginereşti: Biolo-
gia generală, Ecologia generală, Ecologia 
aplicată, Chimia ecologică, Fizica atmo-
sferei, Depoluarea reziduurilor gazoase 
şi protecţia aerului, Chimia şi microbiolo-
gia apei, Amenajări hidrotehnice şi gos-
podăria apelor, Alimentări cu apă şi cana-
lizări, Ingineria sistemelor de producţie, 
Maşini şi mecanisme  pentru  construcţii, 
Reciclarea, tratarea şi depozitarea deşeu-
rilor solide ş. a. 

Prin parcurgerea disciplinelor Biologie, 
Ecologie, Ecologie aplicată, Fizica atmosfe-
rei, Chimie ecologică, Chimia şi microbio-
logia apei, Igiena şi sanitaria etc. se poate 
face o imagine globală asupra a ceea ce 
înseamnă interdependenţa între materie 
(elemente şi compuşi chimici), organisme 
vii şi factori de mediu, cea ce  constituie o 
mare complexitate privind interacţiunile în-
tre elementele troposferei (aer, apă, scoar-
ţa terestră), precum şi relaţiile acestora   cu 
componentele biosferei. De asemenea se 
pune în evidenţă aportul incontestabil pe 
care ecologia îl poate aduce la menţinerea 
şi ameliorarea factorilor de mediu, asigu-
rând condiţiile de viaţă pentru generaţiile 
prezente şi viitoare.

Relaţiile interdisciplinare ale ecologiei cu 
alte discipline se manifestă prin capitole de 
studii concrete. De exemplu, studiul ener-
geticii ecologice a implicat matematizarea 
fenomenelor şi exprimărilor legate de trans-
formările energetice ale lanţurilor trofice. 

Una dintre problemele cu care se con-

fruntă în prezent procesul educaţional în 
domeniul mediului din cadrul universităţi-
lor de profil tehnic este aceea că, în timp ce 
aspectele ştiinţifice, tehnologice şi tehnice 
beneficiază de o atenţie din ce în ce mai 
sporită, aspectele economice, sociale şi le-
gale, privind problemele actuale ale mediu-
lui, sunt cuprinse într-o măsură mai redusă. 
În legătură cu aceasta, începând cu anul 
de învăţământ  2001-2002, au fost incluse 
asemenea discipline, cum ar fi Dezvoltarea 
durabilă, Legislaţia ecologică, Demogra-
fia şi mediul înconjurător, Management 
şi politici de mediu, Controlul şi monito-
ringul mediului,  iar pe viitor se prevede de 
a  include în planul de învăţământ şi disci-
plinele Auditul ecologic,  Economia me-
diului ş. a.

Auditul ecologic constituie un meca-
nism nou de acţiune în realizarea practică 
a complexului de măsuri în domeniul ocro-
tirii mediului ambiant la întreprinderile in-
dustriale. Abordarea corectă a problemelor 
ecologice întotdeauna aduce profit econo-
mic prin înlăturarea neajunsurilor evidenţia-
te în procesul de audit. Astfel, între ecologie 
şi economie devin evidente relaţii de inter-
dependenţă.

Protejarea mediului ambiant de factorii 
nefavorabili formaţi pe parcursul evoluţiei 
tehnico-ştiinţifice necesită anumite cheltu-
ieli materiale, care se recuperează, în primul 
rând, prin sănătatea populaţiei, ceea ce pe 
larg este pus în discuţie în cadrul Igienei şi 
sanitariei. Aceasta prevede instruirea refe-
ritoare la efectuarea controlului sanitar de 
stat asupra executării măsurilor de asanare 
a mediului ambiant, profilaxia maladiilor, 
condiţionate de influenţa nefavorabilă a 
factorilor de mediu, ingredienţilor poluanţi 
ai aerului, apei, solului. În această acţiune 
sunt implicaţi mari mase de oameni, specia-
lişti, savanţi, organisme statale şi neguver-
namentale, asociaţii profesionale, organis-
me internaţionale pe profile ş.a.

Abordarea tuturor aspectelor legate de 
ecologizarea învăţământului nu se poate 
face decât de pe poziţii de interdisciplina-
ritate. Cel mai bun exemplu în acest sens 
ni-l dă însăşi natura, unde dinamica proce-
selor şi circuitul materiei nu implică numai 
aspecte biologice, chimice sau fizice, ci le 
cuprinde pe toate la un loc alături de multe 
altele, de aceea dezvoltarea durabilă şi ne-
cesită elaborarea unui complex de principii, 
metode şi multiple alternative de existenţă 
a sistemelor socio-economice, adică a geo-
sistemelor, care în realitate sunt ţări şi civili-
zaţii. Societatea va deveni durabilă la orice 
provocări interne sau externe doar atunci 
când va fi în stare să prognozeze, să prevină, 
să evite sau să le transforme, pentru a dimi-
nua influenţa negativă, a alege măsuri efec-
tive de protecţie sau de adaptare la condi-
ţiile inevitabile de mediu, însoţită de erori, 
crize şi conflicte, fiind un proces istoric de 
lungă durată, care la sigur va depăşi cadrul 
secolului XXI.

Ion BUMBU,
prof. univ., dr. hab., Catedra Ecotehnie, 

Management Ecologic şi Ingineria Apelor 
UNESCO/Cousteau, FUA

Învăţământul universitar tehnic 
în scopul dezvoltării durabile
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C eremonia de inaugurare a Centrului Numeric Francofon (CNF) a 
avut loc pe 21 octombrie 2009, în incinta blocului II al UTM. 

Au participat parteneri ai Agenţiei Universitare a Francofoniei (AUF), rectori 
ai universităţilor, ambasadori ai statelor francofone în Moldova, reprezentanţi 
ai întreprinderilor francofone – Compania „Orange”, Societatea „Mobiasbancă 
– Groupe Societe Generale”, „Pentalog”, „Lafarge”.

CNF este una din filialele AUF la Chi şi nău, care are drept scop promovarea 
noilor tehnologii informaţionale pentru o comunitate ştiinţifică şi universitară 
mai bună. CNF oferă studenţilor, cercetătorilor şi profesorilor vorbitori de limba 
franceză următoarele beneficii:

• efectuarea studiilor universitare şi profesionale la distanţă;
• consultarea resurselor ştiinţifice electronice;
• navigarea bazelor de date interna ţio nale şi consultarea articolelor 

ştiinţifice;
• acces la Internet prin utilizarea soft-u rilor libere;
• organizarea evenimentelor ştiinţifice prin videoconferinţe.
Prezent la ceremonia de inaugurare a CNF, ministrul educaţiei, Leonid Bujor, 

a remarcat suportul acordat de către AUF în promovarea reformelor educaţio-
nale în Republica Moldova. E vorba, în primul rând, de multiplele proiecte reali-
zate până în prezent în domeniile asigurării calităţii învăţământului, racordarea 
acestuia la standardele şi valorile europene, crearea filierelor universitare fran-
cofone, dezvoltarea unui management universitar modern.

Inaugurarea Centrului Numeric Francofon este rezultatul implementării 
unui alt proiect ce ţine de promovarea calităţii educaţiei în învăţământul supe-
rior prin utilizarea tehnologiilor informaţionale. În context, ministrul educaţiei a 
solicitat ca şi celelalte 8 universităţi din Moldova, membre ale AUF, să realizeze 
proiecte similare.

Fiind operator direct al Francofoniei, AUF contribuie la cooperarea şi soli-
daritatea între instituţiile universitare francofone, este prezentă în 85 de ţări şi 
cuprinde 710 instituţii-membre. Republica Moldova este reprezentată în AUF 
de către UTM, USM, Universităţile de Medicină şi Farmacie „N. Testemiţanu”, Pe-
dagogică „Ion Creangă,” Agrară şi „Alecu Russo” din Bălţi.

AUF a inaugurat la UTM 
Centrul Numeric Francofon

Pe 6 noiembrie 2009 Larisa Bugaian, 
prorector pentru studiile de masterat şi doc-
torat, prof. univ., dr. hab., a organizat o întâl-
nire cu cei peste 50 de proaspeţi doctoranzi 
de la UTM, admiterea 2009. 

Noul contigent de doctoranzi este con-
stituit pe cca 80 la sută din licenţiaţii sau 
masteranzi de la UTM, ceilalţi pe cca 20 la 
sută – de la alte instituţii de învăţământ 
superior din republică. Ei îşi vor face studii-
le/cercetările în 6 centre de doctorate pe 
profiluri. Toate acestea formează la UTM o 
Şcoală Doctorală. Termenul este nou, el re-
flectă noile cerinţe ale Procesului Bologna 
la care RM este parte (aderarea s-a produs 
în 2005 prin semnătura de la Bergen, Nor-
vegia). Şcoala Doctorală de la UTM e unica 

în RM. Doctoratul ca noţiune, conform in-
dicativelor Procesului Bologna, este parte 
componentă a învăţământului universitar 
pe 3 cicluri: Licenţa-Masteratul-Doctoratul, 
abreviat LMD. Studiile de doctorat sunt in-
dividuale, dar există şi forma orelor de clasă 
pentru ştiinţele de ordin mai general.

În faţa doctoranzilor au exprimat cuvin-
te de îndrumare conducătorii Centrelor de 
doctorat: Valeriu Dulgheru, conf., dr. hab. 
– conducător al centrului pentru construc-
ţia de maşini şi redactor al revistei ştiinţifi-
ce de la UTM „Meridian ingineresc”; Tudor 
Ambros, prof. univ., dr. hab. – conducător al 
Centrului pentru energetică; Pavel Tatarov, 
prof. univ., dr. hab. – conducător al Centru-
lui pentru industria alimentară; Ion Rusu, 

Ciclul III – Doorat

Doctoranzii – colegi
prof. univ., dr. hab. – conducător al Centrului 
pentru domeniul construcţiilor; Larisa Bu-
gaian, prof. univ., dr. hab. – conducător al 
Centrului pentru ştiinţe economice.

Până la jumătatea lui ianuarie 2010 doc-
toranzii împreună cu conducătorii ştiinţifici 
urmează să formuleze temele de cercetare 
– un pas important, deoarece el schiţează 
într-un fel traseul pe care se va merge până 
la final – la teză. Formularea temei poate fi 
modificată doar o singură dată pe parcursul 
studiilor de doctorat. Doctoranzii operează 
bine la calculator, cunosc o limbă modernă.

În anul I doctoranzii vor susţine 2 exa-
mene (mai 2010): informatica şi limba mo-
dernă. La anul II – 1 examen – „Istoria şi me-
todologia cercetării”. La anul III examene nu 
sunt, doctoranzii scriu teza.

După fiecare an de doctorat se organi-
zează conferinţe special, în cadrul cărora 
doctoranzii susţin rapoarte, jurizate/apre-
ciate de către Comisiile respective.  

În finalul întâlnirii conducătorii Centre-
lor şi-au exprimat viziunea asupra esenţei 

noţiunii de doctorand. Dl Tatarov a eviden-
ţiat caracterul internaţional al ştiinţei. Prin 
urmare, cercetările doctoranzilor trebuie să 
se ridice la acest nivel – internaţional.

Dl Ambros le-a spus doctoranzilor că o 
carieră ştiintifică înseamnă muncă multă, 
dar nu neapărat şi bani mulţi. În schimb 
există satisfacţia sufletească personală, ceea 
ce înseamnă mai mult decât „banii mulţi!”

Dl Dulgheru a menţionat că la construc-
ţia de maşini se practică atât partea teore-
tică, cât şi cea experimentală a cercetării, 
aceasta din urmă fiind însă mult mai com-
plexă. În cazul în care doctorandul va intra 
în regimul de muncă „de dimineaţă până 
seara, 6 zile pe săptămână”, el va reuşi în 3 
ani să facă teza...

Dl Rusu le-a spus doctoranzilor începă-
tori că progresul începe în laboratoarele de 
cercetare. Să privească numai înainte spre... 
Premiul Nobel! Domeniul ştiinţei este foarte 
interesant, aduce satisfacţii, iar cel al con-
strucţiilor are o perspectivă mare...

Pe 4 noiembrie 2009 la Clubul „Fa-
raon” din sectorul Râşcani al capitalei 
şi-a desfăcut aripile „Balul bobocilor-
2009” – finala studenţilor de la UTM.

E o tradiţie studenţească încetă-
ţenită adânc în viaţa universitară din 
RM. Cu un substrat educativ bun, care 
se citeşte în mobilizarea elanului co-
lectiv al adolescenţilor de a-şi exte-
rioriza creaţia estetică şi morală şi a-şi 
demonstra noul statut social – statu-
tul de student.

Substratul educativ îl vom citi şi în 
„balurile bobocilor” de la toate cele 10 
facultăţi ale UTM, eşalonate pe par-
cursul a circa o lună, în cadrul cărora 
concurau câte 3-5 perechi pentru ca 
una dintre acestea să poată prezenta 
facultatea în finală. Câte repetiţii, câte 
griji cu costumaţia, câte „găselniţe”! 
Şi toată această intensă activitate ex-
traauditoriu  nu trebuia în niciun caz 
să minimalizeze studiile, pentru că nu 
poţi fi „bun la bal”, dacă nu eşti şi „bun 
la studii”... Deci „Balul bobocilor” este 
şi un stimulent lăuntric pentru studii.

 Substratul educativ îl vom citi şi 
în munca organizatorică pe care au depus-o în 
acest caz şi birourile sindicale ale studenţilor de 
la facultăţi, dar şi Comitetul Sindical pe întreaga 
universitate, condus de-a lungul mai multor ani 
de Anatol Alexei, lector la FRT.

Substratul educativ îl vom citi şi în eforturile 
multilaterale ale decanilor, prodecanilor, îndru-
mătorilor, lectorilor, cu toţii căutând ca echipa 
facultăţii lor să ajungă în top.

În top au ajuns 10 perechi – toate declarate 
laureaţi ai „Balului bobocilor, UTM-2009”, cu di-
plomele şi premiile băneşti de rigoare.

Locul I i-a revenit perechii de la FTMIA: Mi-
haela Para (gr. TOAP-082) şi colegul ei de grupă 
Alexandru Chitic. Premiul lor special: un bilet 
turistic la munte în România în vacanţa de iarnă. 

Perechea de la FTMIA a demonstrat un înalt 
altruism în proba de dans, un înalt nivel intelec-
tual în probele de ingeniozitate, tema de acasă.

Decanul FTMIA, Grigore Musteaţă, de altfel 
unicul decan prezent de astă dată la „Bal”, a avut 
un prilej de mândrie pedagogică deosebită. 

Merită a fi remarcat şi efortul educativ depus 
cu însufleţire de prezentatorul Alexandru Tipa, 
student, a. III, FCGC. Alexandru moderează atare 
manifestări de mai mulţi ani şi de fiecare dată dă 
dovadă de multă inteligenţă în acest important 
rol public.

Rectoratul a susţinut financiar „Balul”, ca de 
altfel întotdeauna – premii a câte 500 de lei pen-
tru toţi cei 20 de participanţi în concursuri.

În juriu au lucrat reprezentanţi ai sindicatelor 
studenţeşti de la 6 universităţi din Chişinău. În 
acest sens sindicatele se ajută reciproc.

Anatol Alexei a ţinut să exprime mulţumiri 
Agenţiei de turism „Acord travel” şi „Ice BRAVO 
– patinoar” pentru sponsorizarea „Balului bobo-
cilor” de la facultăţi şi din Finală.

Balul bobocilo
         – 2009
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Catedra de Ştiinţe Socioumane a UTM a 
organizat o conferinţă interuniversitară pe 
această temă. Conferinţa are deja tradiţie 
– în fiecare an sunt invitaţi profesorii care 
activează în domeniu (filozofie, istorie, po-
litologie, psihologie, etică-estetică) pentru 
a demonstra ce noutăţi au mai apărut în... 
gândire. Este vorba despre gândirea sociou-
maniştilor din diferite ţări şi vremuri, dar şi 
despre gândirea evolutivă proprie a pro-
fesorilor de la catedrele universităţilor din 
Moldova.

Gândirea este puterea cea mai mare pe 
care o deţine omul, iar ştiinţa despre gân-
dire s-a născut în cadrul filozofiei, aşa că la 
această conferinţă interuniversitară pro-
fesorii de filozofie au fost deschizătorii de 
noutăţi în domeniu.

Vasile Ţapoc, prof. univ., dr. hab. la 
Catedra de Filozofie a USM, a subliniat că 
asemenea conferinţe, organizate anual la 
UTM, contribuie la menţinerea nivelului 
profesional al cadrelor didactice şi, implicit, 
la descoperirea unor procedee pedagogice 
eficiente pentru a transmite cunoştinţe so-
cioumanistice tinerelor generaţii. Drept do-
vadă că el însuşi tinde să-şi menţină nivelul 
profesional-filozofic, prof. Ţapoc a prezentat 
o comunicare pe un subiect de dialectică 
a spiritului ştiinţific. Comunicarea s-a refe-
rit la gândirea mereu „tânără” a unui filozof 
(epistemolog) mai vechi – Gaston Bachelard, 
născut în 1884, în Franţa, care, de altfel, are 
anumite adiacenţe cu noi, fiind pedagogul 
filozofului francez cu origini româno-basa-
rabene Ştefan Lupaşcu. Pentru curiozitate 
ştiinţifică vom numi câteva lucrări de Şt. 
Lupaşcu: „Experienţa microfizică şi gândi-
rea umană” (1941), „Logică şi contradicţie” 
(1947), „Energia şi materia vie” (1962), „Uni-
versul psihic” (1978) etc.

Între altele, prof. Ţapoc a evidenţiat dia-
lectica metodologică a gândirii foarte actu-
ale a lui Gaston Bachelard privind dialogul 
pe care trebuie sa-l întreţină filozofia de azi 
cu ştiinţa. Filozofia de ieri dialoga (conlucra) 
cu ştiinţa de ieri, cea care nu atingea, să zi-
cem, „detaliul” electronic. Ştiinţa de azi este 
foarte vastă, diferită, „detalizată”. Prin urma-
re, în cazul dat nu se poate aplica o filozofie 
„monolită”. Pentru a se implica metodologic 

în dezvoltarea ştiinţei, filozofia trebuie să 
fie şi ea, să zicem, „detalizată”, „diferenţiată”. 
Implicarea unei filozofii generale „monoliti-
ce” mai curând ar putea bloca dezvoltarea 
ştiinţei. Or, sarcina filozofiei este alta: să se 
îmbogăţească ea însăşi pe seama ştiinţei, 
restituind ulterior ştiinţei idei din arsenalul 
său metodologic. Filozofia va sugera astfel 
ştiinţei noi drumuri de cercetare a „detaliu-
lui” în microlume. 

Discipolul filozofului francez, românul 
Şt. Lupaşcu, s-a aflat pe aceleaşi coordona-

te filozofice „tinere”, furnizând idei tonice 
mentorului său şi confirmând astfel ideea 
că filozoful învaţă mereu, inclusiv de la dis-
cipolii săi, idee emisă de însuşi Bachelard, 
denumită ulterior metoda recurentă, care 
prevede permanente ajustări ale filozofiei la 
tablourile noi ale contemporaneităţii ştiinţi-
fico-sociale.

Grigorie Stasiev, prof.univ., dr. hab., 
USM, în comunicarea „Premisele logicii dia-
lectice în cercetările sistemice” a continuat 
într-un mod original ideile expuse de dl Ţa-
poc privind interdependenţa dintre filozofie 
şi ştiinţă.

Mihai Braga, şeful Catedrei de Ştiinţe 
Socioumane, UTM, conf., dr., a trezit inte-
resul auditoriului prin subiectul „Conceptul 
filozofic şi rolul lui în cunoaşterea filozofi-
că”. Orice filozof trebuie să aibă un concept, 
spune dl Braga. Dar ce înseamnă termenul 
„concept”? Potrivit DEX-ului, este o idee, 

noţiune care constituie treapta cea mai în-
altă de abstractizare în reflectarea realităţii.

Conceptul lui Descartes, de exemplu, 
zice dl Braga, este celebrul „Cogito ergo sum” 
– „Cuget deci exist”. În cazul dat, Descartes îşi 
dezvoltă gândirea în cadrul unui sistem ce 
are la bază conceptul „Cuget deci exist”. Deci 
„cugetarea” nu poate fi o categorie izolată 
de „(eu) exist”, de subiectul care „cugetă”, or 
o asemenea „izolare” exista până la Descar-
tes, considerându-se că noţiunea „a cugeta” 
fiinţează ontologic ca o abstracţie fără ra-
portare la cel care cugetă. 

Dl Braga a expus şi alte exemple de con-
cepte la diferiţi filozofi, subliniind că orice 
filozof are un concept propriu şi gândirea sa 
derivă din acesta. De exemplu, a preda filo-
zofie şi a filozofa nu e acelaşi lucru, sugerân-
du-se că un profesor de socioumane trebuie 
şi să filozofeze, astfel gândirea proprie dez-
voltându-se mereu.

Conferinţe interuniversitare la UTM
Ştiinţele socioumane şi 

progresul tehnico-ştiinţific

Multe noutăţi în... gândire a demonstrat 
şi Eudochia Saharneanu, dr. hab., USM, în 
comunicarea „Dezbateri contemporane în 
antropologie. De la mondializarea econo-
mică la cea culturală”.

Constantin Lozovanu, conf. univ., dr., 
UTM, a reflectat asupra „Predării filozofiei în 
lume”, bazându-se pe un document actual 
al UNESCO – o sinteză a opiniilor filozofilor 

şi altor specialişti din 119 ţări ale lumii. În 
unele ţări filozofia se predă începând de la 
nivelul preşcolar sau al şcolii primare (!), în 
altele – de la cel mediu, iar în majoritatea 
– de la nivelul învăţământului superior.

Filozofia, se spune, este o şcoală a liber-
tăţii, ea învaţă a gândi de sine stătător, ceea 
ce e opus gândirii doctrinare. 

O prestaţie demnă au avut-o şi polito-
logii. Ion Vangheli, conf., dr., şi Mihai Guz-
gan, conf., dr., UTM, au prezentat o comuni-
care comună de actualitate politică: „Obser-
vaţii metodice privind aparatul categorial 
utilizat în cadrul temei „Statul – instituţia 
centrală a sistemului politic”. 

Bucură faptul că la conferinţă au fost 
prezenţi şi studenţii. În acest sens este no-
tabil meritul dlui profesor-politolog Ion 
Vangheli, care s-a afirmat şi în calitate de 
conducător ştiinţific al două studente UTM 
– Inga Grozavu şi Ludmila Bogaciuc, care 
au expus temele „Tipologia culturii politi-
ce şi varietatea subculturilor” şi, respectiv, 
„Adevăr istoric şi interes politic în istorio-
grafie”.

Conferinţa a avut succes sub aspectele 
ce caracterizează mediul universitar – cer-
cetarea ştiinţifică şi munca didactică. Cele 
cca 35 de comunicări au fost inserate într-o 
ediţie specială, tipărită cu prilejul conferin-
ţei în cauză.

Pe 17 iunie 2009 în sala 
Senatului UTM în prezenţa 
reprezentanţilor universita-
ri din RM și din străinătate, 
ai MET a avut loc o ședinţă 
de „punct terminus” al celor 
3 ani de activitate inten-
să pentru implementarea 
Proiectului TEMPUS JEP 
– 206901-2005 „Imple-
mentarea unui sistem 
instituţional de gestiu-
ne și asigurare internă a 
calităţii învăţământului 
superior în RM”.

Participanţii la şedinţă 
au subliniat sensul social 
foarte important al siste-
mului de asigurare internă 
a calităţii în învăţământul 
superior din RM, care s-a 
cristalizat în acești 3 ani de 
ajustare și implementare în universităţile 
de la noi. Calitatea în învăţământ înseamnă 
calitate în toate structurile societăţii în ge-
neral, înseamnă ridicarea pe o nouă treaptă 
a calităţii vieţii.

Ion Bostan, rectorul UTM, academician, 
a dat o înaltă apreciere muncii în acești ani 
de implementare a proiectului depuse de 
dl profesor Jean Barloy, contractorul pro-
iectului, de dl Petru Todos, coordonatorul 
proiectului, de experţi, de reprezentanţii 
universităţilor moldave și străine partici-
pante la proiect.

Valentin Arion, coordonatorul Oficiul 
Naţional TEMPUS în Moldova, prof., univ., 
dr. hab., a apreciat că Uniunea Europeană a 

finanţat mai multe proiecte 
TEMPUS în Moldova și toate 
au contribuit la reformarea 
radicală a învăţământului 
superior de la noi, iar res-
pectivul Proiect cu privire 
la Sistemul de Asigurare 
Internă a Calităţii aduce un 
reviriment pe calea acestor 
reforme benefice.

Jean Barloy, profe-
sor universitar francez, 
contractorul proiectului, 
a motivat logic și pro-
fund necesitatea calităţii 
în universităţile molda-
ve prin faptul creșterii 
mobilităţii studenţilor și 
cadrelor didactice în tot 
arealul european, precum 
și prin cerinţele obiective 
ale Procesului Bologna, ale 

globalizării economice ș.a. Fiind contrac-
torul și altor Proiecte TEMPUS în Moldova, 
prof. Barloy a făcut și un bilanţ general, din 
care surprindem câteva date semnificative: 
au fost implementate și se mai află în de-
rulare 6 proiecte TEMPUS – perioada de la 
1999 până în anul 2012; finanţarea totală 
din partea Uniunii Europene se estimează la 
1.249.191 euro.

De asemenea, au fost implementate și 
alte 4 proiecte universitare susţinute finan-
ciar de Ambasada Franţei în RM în sumă to-
tală de 114.424 euro. UTM a fost implicată în 
toate cele 10 proiecte, UASM – în 7, USM – în 
4, ASEM – în 4, US din Cahul – în 2, US din Co-
mrat – în 2, UCCM – în 1, Colegiul Naţional 

de Viticultură și Vinificaţie – în 1, Institutul 
Naţional de Viticultură și Vinificaţie – în 1.

Mobilităţile în cadrul celor 5 proiecte 
TEMPUS implementate deja: misiuni Est-
Vest –186 persoane, misiuni Vest-Est –114 
persoane. Există şi alte indicatoare benefice:  
„Influenţa asu pra mentalităţilor”, „Crearea 
relaţiilor umane”, „Priceperea desăvârșită a 
problemelor”, „Perspectivele de colaborare 
ulterioară”.

În final, Petru Todos, în calitatea sa de 
coordonator al proiectului, a descifrat une-
le procedee de lucru cu Ghidul „Criterii, In-
dicatori și Proceduri de Evaluare a progra-
melor de studii în învăţământul superior” 
– instrumentul de „căpătâi” al catedrelor, 
facultăţilor, universităţilor pentru munca de 
zi cu zi în îmbunătăţirea continuă a calităţii. 
Ghidul conţine, de exemplu, 137 de indica-
tori de calitate, ceea ce înseamnă că el este 
un veritabil instrument de permanentizare 
a muncii pe această linie.

Din partea experţilor internaţionali a vor-
bit Gheorghe Manolea, prof. univ., dr. ing., 
Universitatea Craiova, România. D-sa a sub-
liniat valenţele proiectului dat în ac ţiunea de 
ridicare continuă a calităţii în universităţile 
din RM. Cuvinte bune au avut de spus şi 
reprezentanţii universităţilor moldave din 
cosorţiu.

Dl prof. Jean Barloy se află deja de 10 
ani în relaţia cu implementarea Proiectelor 
TEMPUS în RM. D-sa a exprimat cuvinte de 
mulţumire cadrelor universitare din RM an-
gajate în proiectele respective, precum și 
cadrelor universitare din Occident, acestea 
activând cu devotament în acordarea unui 
ajutor sincer colegilor moldoveni.

Proieul TEMPUS JEP 26091-2005 

Învățământul superior și calitatea

BEST (Board of European Students of 
Technology) este o organizaţie studenţeas-
că,  apolitică, non-profit. A luat fiinţă în anul 
1989 în Grenoble, ca replică la necesitatea 
schimbului de informaţie între studenţii in-
stituţiilor de profil tehnic.  În cei 20 de ani de 
existenţă BEST şi-a extins rândurile până la 
aproximativ 2700 de membri, organizaţi în 
83 de grupuri locale din 30 de ţări europene, 
fiecare grup având propria sa identitate şi 
putere de decizie. Toate evenimentele BEST 
sunt realizate de către studenţi voluntari în 
beneficiul studenţilor. BEST Chişinău a luat 
fiinţă în iulie 2007 la iniţiativa a 6 studenţi ai 
UTM. În cei doi ani de existenţă organizaţia 
numără deja circa 80 de membri, cu aju-
torul cărora au fost organizate numeroase 
evenimente pentru studenţi. 

 În perioada 1-5 decembrie 2009, în 
incinta UTM, BEST Chişinău va organiza 
Primul Festival tehnic „Bee Tech”. Scopul 
– crearea unei platforme favorabile pentru 
dezvoltarea studenţilor tehnicişti.

Pe parcursul celor 5 zile de desfăşurare 
a Festivalului „Bee Tech” studenţii vor avea 
posibilitatea să participe la diverse activităţi 
– expoziţii tehnice, traininguri, studii de caz, 
design tehnic etc., dezvoltându-şi abilităţi-
le de comunicare, dexterităţile de lucru în 
echipă, spiritul competitiv.

Cei  mai buni studenţi  vor avea parte de 
surprize plăcute!

Detalii – pe best.utm.md/BeeTech .

Participă la Primul 
Festival Tehnic                
din Moldova
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Î n perioada 5-7 noiembrie 2009 în 
incinta FCGC (Centrul de formare 

continuă) s-a desfăşurat seminarul 
internaţional „Programul UNIDO 

pentru producere curată”. Semina-
rul a fost organizat de UNIDO – or-

ganizaţie din cadrul ONU pentru 
dezvoltarea industriei, cu finanţare

din partea republicii Cehia, iar din 
partea RM au participat UTM şi 

ARIA – Centru pentru competitivi-
tate şi productivitate. La seminar 

au participat reprezentanţi ai dife-
ritelor întreprinderi industriale de 

diferite mărimi din RM, profesori 
de la facultăţile UTM.

În cuvântul de deschidere a seminaru-
lui, Valentin Amariei, conf. univ., 
dr., prorector responsabil de forma-
re continuă şi relaţii inernaţionale, a 
mulţumit Excelenţei Sale Petr Kypr, 
ambasadorul Republicii Cehia în 
RM, pentru ajutorul de a fi organizat
acest seminar foarte important pen-
tru Republica Moldova în sensul că 
noi avem nevoie de a atinge succe-
se cât mai remarcabile în realizarea 
producerii curate în diferite domenii, 
acest lucru aducându-ne economii 
serioase şi deşeuri mereu mai puţi-
ne, optimizând deci şi situaţia ecolo-
gică în oraşele şi satele noastre.

Excelenţa Sa ambasadorul Petr 
Kypr a menţionat, la rândul său, că  
încearcă un sentiment de deplină sa-
tisfacţie să acorde asistenţă republicii noa-
stre într-o problemă de importanţă globa-
lă, precum este producerea curată în orice 
ramură industrială sau agricolă, după cum 

şi Republica Cehia a fost anterior asistată la 
acest subiect de alte ţări mai avansate.

Vasile Ionesii, vicedirector la ARIA, ne 
informează că acest seminar reprezintă 
implementarea conceptului de producere 
curată în RM. Este un proiect care prevede 
crearea în RM a unui Centru Ştiinţific pen-
tru Producerea Curată.  Acest centru va 
elabora şi implementa proiecte în domeniul 
producerii curate  cu finanţare de la UNIDO
şi din interiorul republicii, pe bază comer-
cială. 

Când spunem „producere curată”, gândul 
ne duce imediat la „ecologie”. Şi, într-adevăr, 
ştim cu toţii ce mişcare globală se dezvoltă 
în ultimii ani pentru ecologie în toate direc-
ţiile. Cauza cea mare „antiecologică” rezidă 
în procesul de producere, care ne dă nu nu-
mai bunuri, dar şi... deşeuri enorme. Lupta 

ecologică o ducem prin... prelucrarea, inci-
nerarea deşeurilor etc. Acum problema se 
pune că diminuăm aceste deşeuri la sursă, 
chiar atunci când producem un bun oare-

care, altfel zis, să facem o producere curată. 
Şi iată că cercetătorii procedează  acum la 
efectuarea auditului tuturor operaţiilor pe 
parcursul procesului de producere, astfel ca 
să reducă deşeurile la fiecare operaţie, dimi-
nuându-se în final şi suma totală a deşeuri-
lor. Pe de altă parte, reducându-se formarea 
deşeurilor, implicit se reduce şi consumul de 
materie primă, de timp etc. şi, prin urmare, 
avem şi o economie de bani. De exemplu, 
reutilizarea apei folosite într-un proces de 
producere, recuperarea căldurii care se pier-
de în procesul tehnologic etc.

Noţiunea „producere curată” este uni-
versală, aplicabilă oriunde: în producerea 
mobilei, construcţia de maşini, industria 
alimentară, energia electrică, industria chi-
mică etc. Mai puţine deşeuri, emisii nocive, 
mai puţin impact asupra mediului, deci o 

utilizare mai eficientă
a resurselor, o econo-
mie în ultimă instanţă.

Tocmai aici e mo-
mentul psihologic care 
convinge. Dacă ase-
menea audituri dau 
dovada contabiliceas-
că pentru managerul 
unei firme că la final el
va înregistra economii 
financiare sesizabile, el
va fi interesat personal
să recurgă la... produ-
cerea curată.

La seminar s-a adus 
exemplul Companiei 
„Koh-i-NOOR” din Pra-

ga. Compania se specializează în produce-
rea articolelor decorative mici din plastic şi 
metal. Galvanizarea (nichelarea) constituie 
cea mai importantă operaţie (80%) pentru 

finisarea suprafe-
ţei acestui tip de 
mărfuri. Pe par-
cursul auditului 
(studiului de caz) 
au fost imple-
mentate acţiuni 
de reducere a de-
şeurilor în timpul 
producerii, care 
nu necesitau investiţii, dar care s-au soldat 
cu reduceri de cheltuieli anuale sesizabile: 
consumul apei – 6000 de dolari, a chimica-
lelor – 7000, nichelului – 8500, electricităţii 
– 1500, economiile totale estimându-se la 
23000 de dolari.

În cadrul seminarului managerii au avut 
posibilitatea să calculeze cum se pot reduce 
deşeurile la diferite operaţii în producerea 
anumitor bunuri. Participanţii la seminar au 
vizitat unele firme pentru a studia pe exem-
ple concrete cum trebuie făcut un audit în 
vederea... producerii curate. Pentru UTM 
aceste cunoştinţe sunt extrem de benefice,
întrucât tinerii specialişti pregătiţi la facultă-
ţile noastre vor şti pe ce căi se poate merge 
spre... producerea curată. 

Seminarul a fost condus de către exper-
ţii din Cehia, Vladimir Dobeş, inginer, con-
sultant internaţional UNIDO, şi Jan Ştejfa, 
inginer, consultant ecologic.

În Cehia, încă în 1994 a fost înfiinţat un
Centru Naţional Ştiinţific pentru Producerea
Curată, care a susţinut industria în sensul 
economiei de bani şi în protejarea mediului. 
Prin urmare, Cehia deţine o mare experienţă 
în domeniu. 

Astăzi în lume există 42 de Centre Ştiinţi-
fice pentru Producerea Curată. În RM ia fiin-
ţă cel de-al 43-lea.

Seminar internaţional

Producerea curată protejează mediul şi aduce economii 

C u Artur Macari, şeful Cate-
drei „Tehnologia conservă-

rii”, conf., dr., am vizitat Laboratorul 
de microbiologie al FTMIA. Microbio-
logia, se știe, studiază microorganis-

mele (organisme microscopice), or 
atare organisme se găsesc în toate 

alimentele, care tocmai se studiază 
la FTMIA – carne, lapte, articole de 

panificaţie, articole conservate, legu-
me-fructe, zahăr, vin etc. 

Studenţii de la toate specialităţile FTMIA 
trebuie să le cunoască sub toate aspectele, 
iar procesul acesta este foarte meticulos, de 
aici și necesitatea unui laborator complex, 
multifuncţional, care, putem spune, este un 
instrument de bază în procesul didactic al 
facultăţii. Iar dacă vom adăuga la noţiunea 

„alimentaţie” și aspectele sanitariei și igie-
nei, vom sesiza mai profund importanţa 
acestui instrument.

Un asemenea laborator renovat, mai 
bine zis reconstruit din talpă, există la FTMIA. 
Amenajarea tehnică e destul de complicată, 
fapt ce a cerut un timp mai îndelungat şi 
costuri sesizabile suportate integral de Ad-
ministraţia UTM.

Pentru a da o idee privind complexi-
tatea instalaţiilor de aici, vom specifica că
reţeaua de gaze este ramificată astfel ca la
fiecare din cele 24 de locuri, unde lucrează

concomitent 24 de studenţi, vine ţeava cu 
flacăra pentru experienţe. La fel şi electrici-
tatea – fiecare loc de lucru are o priză sepa-
rată pentru conectarea microscoapelor. To-
tul e bine pus la punct, dacă e să ne referim 
la materiile inflamabile.

Locurile de lucru au în dotare micros-
coape, termostate, reactive, materiale şi in-
strumente pentru frotiuri etc. Microscoape-
le, de exemplu, au un grosisment  (mărire) la 
o scară de până la 1250 de ori, ceea ce ajută 
ochiul să distingă microorganismele. Se lu-
crează deci la parametri ştiinţifici moderni.

Dat fiind faptul că laboratorul serveşte
toate specialităţile FTMIA, cele 24 de locuri 
sunt mereu în lucru – de la 8.00 dimineaţa 
până la 17.00 seara, conform orarului pen-
tru lucrări, de luni până sâmbătă inclusiv.

Întrucât se lucrează la 24 de flăcări-gaz
şi la 24 de prize electrice, o mare atenţie 

se acordă securităţii. La începutul 
fiecărei lucrări profesorii expun un
scurt instructaj privind securitatea 
muncii, astfel că acest capitol se cu-
noaşte aici în detalii.

Silvia Rubţov, conf., dr. la Cate-
dra „Tehnologia conservării”, predă 
microbiologia şi sanitaria – igiena 
în industria alimentară şi apreciază 
mult reconstrucţia, reamenajarea 
acestui laborator de bază pentru 
FTMIA. D-sa ne-a demonstrat multe 
aparate strict necesare în menţine-
rea şi respectarea sanitariei şi igienei 
în sfera alimentaţiei publice. Dintre 
acestea distingem o etuvă – aparat 

ce se încălzeşte la temperatura de aproape 
200 de grade, astfel că vesela cu care stu-
denţii lucrează în laborator să fie sterilizată
radical. Doar e vorba de alimentaţia omului. 
În acelaşi scop al sterilizării se lucrează şi cu 
aparatele- autoclave. Laboratorul este în-
zestrat şi cu multe alte aparate interesante, 
necesare pentru efectuarea diferitelor in-
vestigaţii microbiologice. Toate acestea  ne 
oferă încrederea că absolvenţii FTMIA, când 
vor ajunge la cârma alimentaţiei publice, ne 
vor putea da siguranţa sănătăţii în această 
privinţă. 

FTMIA. Laboratorul 
de microbiologie

Sunt îndrumătorul grupei academice 
IME-071 de la Facultatea de Energetică. Este 
o grupă mare şi sârguincioasă. Studenţii 
sunt motivaţi să înveţe, ei au realizat per-
formanţe deosebite în învăţămînt şi la mo-
mentul actual toţi sunt bursieri de diferite 
categorii. 

În plus, mai reuşesc să realizeze lucruri 
utile în afara orelor de program. De exem-
plu, s-a reuşit instalarea unor cutii speciale 

cu inscripţia „Aici puteţi pune mesajele 
voastre adresate persoanelor dragi cu 
ocazia sărbătorii Sf. Valentin şi Valentina. 
Până pe data de 14 februarie s-au adunat 
multe scrisori care au fost repartizate pe 
grupe şi cu ajutorul sindicatului transmise 
către destinatari. A fost o acţiune frumoasă, 
cu un sens social şi educativ profund şi sper 
să continue şi în anii următori. 

Participarea studenţilor la conferinţe, se-
minare, dezbateri ştiinţifice este foarte utilă
pentru ei. Aici ei au ocazia de a se dezvolta 
în sensul cunoaşterii ştiinţifice. Împreună
cu grupa s-a realizat şi o dezbatere pe tema 
„Dependenţa Energetică a Republicii Mol-
dova – realităţi, scenarii de evoluţie, solu-
ţii posibile”.  Au fost prezentate 12 lucrări pe 
teme ce ţin de situaţia la moment a sectoru-
lui energetic, impactul asupra mediului, po-
sibilităţile de utilizare a surselor alternative 
de energie etc. La conferinţă au participat 
studenţi şi de la alte facultăţi.

Temele pregătite de studenţi demon-
strează aria largă a intereselor lor ştiinţifice.
Printre ele vom enumera următoarele: „Sis-
temul energetic al Moldovei, starea actuală, 
tendinţe şi perspective” – Pasecinic Mihai, 
FEn; „Eficienţa energetică a clădirilor – sur-
să de conservare a energiei” – Muşet Elena, 

FUA; „Eficienţa energetică a proceselor indu-
striale” – Labă Andrei, FEn; „Resursele Ener-
getice primare ale Moldovei, posibilităţi de 
utilizare – Feodoriţa Viorica şi Cocol Elena, 
FEn; „Criza gazelor şi impactul acesteia asu-
pra Moldovei, soluţii posibile” – Ohindovs-
caia Maria, FEn; „Impactul sectorului ener-
getic asupra mediului, protocolul de la Kyoto 
– Bezverhnii Igor, FEn; „Utilizarea energiei 
solare termice şi fotovoltaice”, Braguţa An-

drei, Tonu Alexandru, FEn; „Energia nuclea-
ră, posibilităţile impactul şi perspectivele de 
utilizare”, Tumuruc Denis, FEn; „Fenomenul 
încălzirii globale, rolul sectorului energetic şi 
posibilităţi de intervenţie”, Colun Valerian, 
FEn; „Certificatele albe şi verzi în sectorul ener-
getic, rolul şi perspectivele acestora” – Rotari 
Irina şi Popescu Natalia, FEn; „Susţinerea 
legislativă pe plan european şi naţional a 
eficienţei energetice şi resurselor regenerabil” 
– Arseni Lucia, FEn.

Studenţii şi cadrele didactice care au 
participat la dezbateri au avut posibilita-
tea să adreseze întrebări celor ce prezentau 
temele şi să obţină răspunsuri. Şeful de ca-
tedră Valentin Arion a exprimat mulţumiri 
studenţilor care au participat la dezbateri, 
menţionând că va susţine organizarea unor 
asemenea acţiuni şi pe viitor. 

Trebuie să lucrăm în permanenţă cu stu-
denţii. Noi, îndrumătorii, trebuie să le culti-
văm tinerilor voinţa de a învăţa – în cadrul 
orelor de clasă, adunărilor, dezbaterilor, vizi-
telor la muzee şi ieşirilor în afara oraşului. 

   Sergiu UNGUREANU, 
lector FEn  

Îndrumători de grupă

Să dezvoltăm la studenţi 
voinţa de a cunoaşte

U niversitatea este acel spaţiu, unde oamenii vin cu gândul de a-şi apro-
funda cunoştinţele şi de a îmbrăţişa o meserie cu care să-şi găsească 

un loc în societate. 
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În contextul social nefavorabil sănătăţii 
populaţiei, când gripa de tip nou A(H1N1) 
bântuie pe glob, inclusiv în RM, la UTM au 
fost adoptate un şir de acţiuni de informare 
şi protecţie, menite să contribuie la dimi-
nuarea riscului răspândirii şi depistarea pre-
coce a cazurilor de îmbolnăvire în rândurile 
studenţilor şi colaboratorilor. 

A fost instituit un grup de lucru, care 
are sarcina de a desfăşura ample acţiuni de 
igienizare a tuturor încăperilor – blocuri de 
studii, cămine, laboratoare, dependin-
ţe gospodăreşti etc. 

În conformitate cu decizia Comisiei 
Extraordinare Antiepidemice Republi-
cane, în perioada 6-22 noiembrie 2009 
procesul educaţional la UTM a fost sis-
tat, studenţilor, inclusiv celor cazaţi în 
cămine, li s-a recomandat aflarea, în
perioada respectivă, în familie.

Anterior, rectoratul a invitat doi 
profesori-epidemiologi de la Universi-
tatea de Stat de Medicină şi Farmacie 
„N. Testemiţanu” pentru a susţine o 
lecţie publică în faţa studenţilor, pro-
fesorilor, colaboratorilor şi personalului au-
xiliar în subiectul gripei pandemice. Profe-
sorii medicinişti, dl Andrian Cotelea, conf., 
dr., şi dl Liviu Iarovoi, asistent., dr., au adus 
la cunoştinţa celor prezenţi normele de igi-

enă şi de comportament pentru preveni-
rea îmbolnăvirilor şi răspândirii virusului 
A (H1N1), îndemnându-i pe studenţi, care 
în perioada de carantină urmau să plece în 
localităţile de baştină, să propage aceste re-
guli şi în sânul familiilor lor:

• păstrarea distanţei faţă de persoanele 
ce prezintă simptome specifice gripei,

• evitarea aglomeraţiei, 
• spălarea frecventă pe mâini cu apă şi 

săpun, 

• utilizarea şerveţelelor de unică folosin-
ţă în cazul acceselor de tuse sau strănut şi 
aerisirea frecventă a locuinţei. 

Recomandările medicilor: 
– Nasul şi gura vor fi acoperite cu ba-

tista personală în timpul strănutului sau al 
tuşitului. Batistele personale nu se împru-
mută;

– Mâna nu va fi dusă la ochi sau la 
gură decât după ce a fost spălată cu apă 
şi săpun;

– Se vor evita pe cât posibil aglome-
raţiile;

– Se va evita contactul apropiat cu 
persoane care prezintă semne clinice 
evidente de afecţiuni acute respiratorii 

(febră, tuse, strănut, ochii congestio-
naţi etc.);

- Persoanele care prezintă simp-
tome asemănătoare gripei se vor 
izola de restul familiei şi se vor pre-
zenta la medicul de familie pentru 
stabilirea diagnosticului şi a conduitei 
terapeutice. 

Se recomandă dezinfectarea obi-
ectelor folosite de mai mulţi oameni, 
cum ar fi tastaturile calculatoarelor,
receptoarele şi butoanele telefoanelor 
fixe, butoanele lifturilor sau mânerele 
uşilor.

Folosirea măştilor în spaţiilor publice 
ar putea reduce riscul de contaminare. 
Potrivit experţilor OMS, ar fi mai eficient
dacă persoanele bolnave ar purta măştile şi 
nu persoanele sănătoase.

Atenţie! Noul virus gripal A (H1N1)

Dacă serviciul pe care îl aveţi nu vă 
permite să practicaţi exerciţiul fizic activ, e
cazul să vă faceţi timp pentru gimnastică. 
Chiar dacă acele exerciţii nu vor constitui 
un substituent ideal pentru munca fizică, cu
variate mişcări de aplecare, îndoire, răsuici-
re, rotire, întoarcere, întindere, ridicare etc., 
ele reprezintă singura alternativă în condi-

ţiile tehnicizării vieţii de zi cu zi.
Beneficiile exerciţiilor fizice includ:
- întărirea muşchiului inimii;
- îmbunătăţirea circulaţiei sângelui; 
- normalizarea tensiunii arteriale;
- întărirea oaselor care sprijină greutatea 

corpului;
- îmbunătăţirea imunităţii organismului 

prin stimularea creşterii numărului de glo-
bule roşii în sânge (limfocite şi polimorfonu-
cleare), precum şi prin stimularea producţiei 
de betaendorfină la nivelul creierului, care
contribuie la creşterea activităţii antitumo-
rale a celulelor NK (Natural Killer). Un pico-
gram (o miliardime de gram) de betaendor-
fină sporeşte activitatea celulelor NK faţă de
celulele tumorale cu 42%;

– întărirea plămânilor prin stimularea 
respiraţiei profunde;

– îmbunătăţirea digestiei, diminuând 
senzaţia de balonare şi constipaţiile;

– întărirea muşchilor, ţesutului osos şi 
ţesuturilor conjunctive;

– tonifierea organismului, îmbunătăţi-
rea aspectului exterior;

– exerciţiile fizice produc mai multă
energie decât consumă, intesifică rezistenţa
organismului, reduc senzaţia de oboseală;

– încetinirea procesului de îmbătrânire;
– asigurarea unui somn bun în timpul 

nopţii.
Există diverse tipuri de exerciţii fizice. În 

cele ce urmează ne vom referi la exerciţiile 
fizice aerobice, care optimizează activitatea
sistemului cardiovascular prin creşterea ca-
pacităţii şi eficienţei transportului de oxigen
la toate celulele corpului. Exerciţiul aerobic 
este:

1. Continuu – mersul pe jos, alergările, 
înotul, ciclismul etc.

2. Ritmic – majoritatea exerciţiilor utile 

sistemului cardiovascular respectă un ritm 
de doi timpi – mersul, de exemplu.

3. De intensitate redusă până la mode-
rată – efortul fizic trebuie să fie suficient de 
intens pentru a obţine „efectul de antrena-
ment”. 

În cazul în care aveţi un serviciu seden-
tar, în interval pe care îl aveţi la dispoziţie 

pentru activitate fizică trebuie să obţineţi o
frecvenţă a bătăilor inimii până la 70% sau 
chiar mai mult din frecvenţa cardiacă ma-
ximă pentru vârsta dvs. Frecvenţa cardiacă 
maximă la o anumită vârstă s-a stabilit în 
baza teoriei, conform căreia frecvenţa cardi-
acă a nou-născutului este de 220 bătăi/min., 
cifră din care se  scade câte o unitate pentru 
fiecare an de viaţă. Astfel, pentru a calcula
frecvenţa cardiacă maximă pentru dvs., scă-
deţi din 220 vârsta în ani.

Pasul următor – calcularea frecvenţei 
cardiace ţintă (FCŢ), care reprezintă 70% 
din frecvenţa cardiacă maximă pentru vâr-
sta dvs. FCŢ = frecvenţa cardiacă maximă 
pentru vârsta dvs. înmulţită cu 0,7. Exem-
plu: 220 bătăi/min. – 50 ani x 0,7 = 119 
bătăi/min.  FCŢ este nivelul minim pe care 
trebuie să-l atingeţi şi să-l menţineţi pe tot 
parcursul activităţii fizice pentru a beneficia
de „efectul de antrenament”.

Puteţi opta pentru mersul pe jos, alergat, 
înot, vâslit, ciclism etc., precum şi pentru ori-
ce alt tip de exerciţiu aerobic, atâta timp cât 
satisface necesităţile acronimului FIT:

– Frecvenţa: 3-5 ori/săptămînă;
– Intensitate: 120-150 bătăi cardiace/mi-

nut;
– Timp: 20-30 minute fără întrerupere. 
Aşadar, trebuie să practicăm exerciţiul 

fizic de 3-5 ori pe săptămână, inclusiv:
 • 5 min. încălzire, pentru a îngădui pul-

sului să urce treptat la nivelul beneficiului
aerobic;

 • câteva exerciţii de întindere care ajută 
la menţinerea flexibilităţii articulare şi pre-
vin durerile musculare ce pot apărea după 
încetarea exerciţiului fizic;

 • 20-30 min. de pas vioi, pentru ca pul-
sul să atingă frecvenţa de antrenament; 

• 5 min. de exerciţii lente, îngăduind 

Exerciţiul fizic – 
modă sau necesitate ?

C orpul uman este înzestrat cu peste 600 de muşchi – nişte „motoare” specifice
ce îi conferă capacitatea de a se deplasa. În cazul în care nu sunt puşi în miş-

care timp îndelungat, muşchii îşi pierd forma şi puterea, se atrofiază. De aici şi
importanţa exerciţiului fizic.

pulsului să revină la frecvenţa de repaus.     
Care este cel mai bun tip de exerciţiu fi-

zic?  
Mulţi preferă mersul pe jos în locul 

jogging-ului (alergare uşoară). Mersul vioi 
produce leziuni minime, deşi pune în miş-
care majoritatea muşchilor şi sistemelor or-
ganismului. Tocmai de aceea se va acorda 
prioritate mersului pe jos în pas vioi, care 
stimulează circulaţia sângelui, protejează 
organismul de răceli, tuse, congestii cere-
brale şi pulmonare, inflamaţii hepatice şi
renale etc. Are şi avantajul că poate fi prac-
ticat la orice oră şi pe orice anotimp şi nu 

necesită echipament special.
Cum să ne apreciem condiţia fizică?
Se pot folosi mai multe modalităţi 

de măsurare a formei fizice. De exem-
plu:

• Forţa – un muşchi puternic este 
mai rezistent decât unul slab;

• Flexibilitatea – cu cât limitele de 
întindere şi de scurtare ale unui muşchi 
sunt mai distanţate, cu atât durerea mus-
culară apare mai greu şi muşchiul este mai 
rezistent la căderi şi răsuciri;

• Rezistenţa – prin antrenare muşchii se 
întăresc, sistemul de aprovizionare cu oxi-
gen devine mai eficient, celulele primesc
mai multe substanţe nutritive şi produc mai 
multă energie, astfel, organismul devine 
mai rezistent, face faţă mai uşor dificultă-
ţilor şi veţi fi dornic şi capabil de drumeţii
chiar şi după 80 sau 90 de ani;

• Antrenament cardiovascular – se re-
feră la capacitatea inimii de a pompa către 
muşchi mai mult sânge îmbogăţit cu oxi-
gen, fară să fie suprasolicitată.

Când putem face sport?
Nu există nişte perioade anume, totul 

depinde de preferinţele şi necesităţile indi-
viduale. Unii preferă să facă sport în cursul 
după-amiezii, pentru a se elibera de stresul 
zilnic. Alţii – dimineaţa, pentru că aerul este 
mai proaspăt, organismul nu este încă obo-
sit, iar stomacul nu este plin. 

Este bine să faceţi o plimbare după ser-
virea mesei, dar nu este recomandabil să 
alergaţi în următoarele două ore după mân-
care. Nu se recomandă efectuarea exerciţii-
lor fizice intense imediat înainte de culcare,
pentru că efectul de creştere a temperaturii 
corpului care se produce împiedică instala-
rea somnului.

Aveţi grijă să beţi apă din belşug înainte 
şi în cursul efectuării exerciţiilor fizice. Setea
nu este un indicator fix al nevoii de apă a or-
ganismului – trebuie să consumăm cu 1/3 
mai multă apă decât ne cere setea.

Este timpul să pornim la drum!
Anatolie Popuşoi,

şef Catedra Educaţie Fizică, doctor în 
ştiinţe pedagogice, Antrenor Emerit al RM

Vadim Bocan, discipolul antreno-
rilor emeriţi Mihai şi Ilie Buiuc 

din Hânceşti, a fost foarte aproape 
de accederea în finala Campionatului

Mondial de judo, juniori, desfăşurat 
în perioada 20-25 octombrie la Paris. 

Evoluînd în categoria de greutate de 73 
kg, care a reunit 42 de concurenţi, judoka-
nul moldovean a început magistral compe-
tiţia. El a învins, pe rând, patru adversari – la 
puncte sau prin ippon. În primul meci spor-
tivul nostru l-a depăşit pe Avila Barboza 
Fabricio din Costa-Rica. În a doua întâlnire, 
Vadim a câştigat la Piotr Plonski,  Polonia.  

Au urmat alte două victorii ale lui Va-
dim în faţa unor sportivi din ţări cu tradiţii 
în judo. 

Este vorba de Naurizbai Şildebaiev, 
Kazahstan, şi Alejandro Clara, Argentina. 
În semifinale inimosul nostru sportiv l-a
avut drept adversar pe Yuki Nishiyama, Ja-
ponia, principalul aspirant la “aur”. A fost un 
meci deosebit de încrâncenat. 

Bocan reuşeşte un procedeu tehnic care 
putea fi apreciat cu ippon, s-a acordat doar
Waazari. Până la urmă, victoria a revenit re-
prezentantului Ţării Soarelui-Răsare, care în 
finală a cucerit titlul de campion în dauna
lui Vitalii Popovici, Ucraina. Au urmat  re-
calificările. În lupta pentru“bronz”, sportivul
nostru i-a cedat lui Lasha Zurabiani, Geor-
gia, ratând un loc pe podium. 

Astfel, Vadim Bocan, student în anul I, 
la Facultatea de Inginerie Economică şi Bu-
siness a Universităţii Tehnice a Moldovei, a 
ocupat un prestigios loc 5 la Mondiale. Este 
cel mai bun rezultat înregistrat de  judoka-
nii noştri, participanţi la CM de la Paris. 

Republica Moldova a fost reprezentată  
la actuala ediţie a Mondialelor de juniori de 
6 sportivi. 

Din păcate, Sergiu Juncu, 55 kg, Dumi-
tru Bulai, 60 kg, Vladislav Nimerenco, 66 
kg, Serghei Gavronschi, 81 kg, şi Andrei 
Taran, 90 kg, au fost eliminaţi din concurs 
chiar după primul meci.

Mihai SIDORENCO,
lector superior universitar

Judo

La un pas de finală

Andrei Cernev, 
student FE gr EE-065
premiant (locul III) 

al Campionatului Mondial 
de Karate Chotocan, ediţia XVII 

2009, desfăşurat în or. Eger, Ungaria.

Locul III la 
Mondiale

Karate


